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BLIŽAJO SE PRAZNIKI IN 
POČITNICE 

Kar hitro mineva čas in kmalu bo pol 
letošnjega leta za nami. Pred nami je re
ferendum, ki bo odločal o politični sliki v 
našem prostoru. Veliko besed je bilo že 
izrečenih v zvezi s sprejemanjem dopol 
njenega zakona o pravici žensk do zdrav
ljenja neplodnosti . Polemike, k i so ob tem 
nastale, so nam šele dale vedeti, da zakon 
ne govori samo o zdravljenju. Prav tako bi 
šla ta resnica mimo nas, saj po navadi ne 
spremljamo preveč pozorno dela naših po
slancev. Glede na to, da je v zakonu ome
njena pravica do oploditve tudi zdravim, jo 
bodo v bodoče verjetno zahtevale tudi du
ševno motene ženske, saj bodo sicer prav 
one tiste, k i bodo prikrajšane za srečo ma
terinstva. Iz dosedanjih omizij je namreč 
videti le skrb predlagateljev, da bi vsaka 
ženska lahko postala mati. Najbrž bo tako 
kmalu na voljo dosti otrok za posvojitev, ko 
bo dosežen osnovni namen. 

Naša država praznuje deseto obletnico 
svojega obstoja. Dostojno bomo poizkušali 
obeležiti ta jubilej. Res bodo to nekateri 
storili z mesom v rokah, drugi pa z zeljem 
na žlici. Pa to naše države najbrž ne skrbi 
preveč, saj ji vladajo tisti z mesom, pa če
prav jih je malo, povprečje pa je tako ali 
tako segedin. 

Nekateri učenci se bodo veselili svojih 
uspehov. Dobi l i bodo priznanja. Za sred
nješolce in študente pa takih priznanj še ne 
poznamo. Le-ti bodo svoja zaslužena 
priznanja dobi l i ob upokojitvi ali po njej, 
saj je vmesna doba le pehanje za uspeh in 
prevlado. 

Mladim bodo v letošnjem počitniškem 
obdobju na voljo poleg izletov v organi
zaciji Društva prijateljev mladine in ured
ništva Rokovnjač še nekatere prireditve, ki 
jih bo pripravilo novo Kulturno in športno 
društvo Prevoje - Šentvid. Nekateri pa se 
bodo vozil i namakat v Simonov zaliv v 
organizaciji Športnega društva Krašnja, ki 
ima za te izlete rezervirane torke. 

Rokovnjač pa ne bo počival. Vtise s 
počitnic in morda kakšno gospodarsko in 
kmetijsko drobtinico bo zagotovo objavil. 
Gotovo bomo spremljali tudi turistične 
prireditve, če jih kaj bo. Za naslednjo šte
vilko pa pripravlja naša Marta tudi pogovor 
z županom. Pa tudi v rubriki Vprašanja se 
bodo nabrali nekateri odgovori. 

Pa lepe počitniške in dopustniške dni 
vam želim. 
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Uredniški odbor: 
Člani: Maja Smrkolj, Joško Jakopič, 

Iztok Obreza, Marta Lavrič, 
Marijana Grošelj 

Lektor: [vica Ogorevc 
Tehnični urednik: Božo Stupica 

Glavni in odgovorni urednik: 
Vili Golob 

Rokovnjač izhaja 
v nakladi 1650 izvodov, 

prejemajo ga vsa gospodinjstva 
na dom. 

Naslov: Lukovica 46 
1225 Lukovica 

www.Lukovica.si 
Tisk: Kočevski tisk 

Ob dnevu državnosti 
vabimo vse občane na proslavo s kulturnim 

programom, ki bo v Krašnji na šolskem igrišču 
22. junija ob 20. uri in trideset minut. 

Ob 19. uri pa bo v krašenjski šoli podelitev 
priznanj najboljšim učencem osnovne šole. 

Maša za domovino bo ob 18. uri. 
Občina Lukovica 

Gasilsko društvo Krašnja 
vabi ljubitelje gasilstva 

na tekmovanje s staro brizgalno, 
ki bo 30. junija ob 18. uri. 

Športno društvo Krašnja vabi svoje člane 
in prijatelje na svečano prireditev in prijateljsko 

srečanje o b 30-letnici d r u š t v a , 
ki bo 30. junija v Krašnji, takoj po končanem 

gasilskem tekmovanju. 

Gasilsko društvo Krašnja in Športno društvo Krašnja 

V potujoči knjižnici 
si lahko pred počitnicami še zadnjič izposodite knjige 

v tednu od 18. do 22. junija. 

Za vse ljudi, ki vam je pri srcu pesem in kresna noč, 
pa bo prostor 24. junija na Brezjah nad Trnjavo, 

kjer bomo poslušali mladinski zbor KD Janko Kersnik 
in morda tudi druge pevce. Običajne maše pa ne bo, 

ker je ravno nedelja. 

Vabijo dobronamerni ljudje 

V času letnih p o č i t n i c 
bo Rokovnjačeva pisarna 
odprta samo bo sredah, 

med 17. i n 19. uro. 

OBVESTILO 

Spoštovani! 

Obveščam vas, da b o m v poslanski 
pisarni vsak prvi ponedeljek v mesecu 
od 17. d o 19. ure. V sejni sobi Obč ine 

Lukovica se lahko v tem času name 
obrnete z vprašanji in pobudami, 

Lep pozdrav, 
stana Stopar, poslanka DZ 

http://www.Lukovica.si


TURISTIČNA PRIREDITEV "SREČANJE GRADIŠČ SLOVENIJE 2001" 
Kot je v zadnjem 

desetletju že tradicija 
v Gradišču pr i Luko
vici , tudi v letošnjem 
letu organiziramo tu
ristično prireditev, ki 
smo jo letos poime 

novali SREČANJI- GRADIŠČ 2001. 
Sama zamisel o malo drugačni pri

reditvi se je porodi la vodstvu oz. 
upravnemu o d b o r u T D Gradišče, v 
želji popestrit i našo vsakoletno pri -
reditev. 

Zamisel o prireditvi smo predstavili 
vsem vasem z i m e n o m Gradišče v 
Sloveniji, k i imajo organizirano 
kakršnokoli dejavnost ali interesno 
•skupnost, ki bi nam jo bili na pri
reditvi pripravljeni predstaviti. O d z i v 
je bil prav presenetljiv, saj se je odzva
lo kar 16 vasi iz celotne Slovenije. 

S to prireditvi jo b o m o lepo pred
stavili našo vas in celotno občino, 
Zato vas ob tej pr i l ik i lepo povabimo, 
da se nam pridružite v soboto, 

23. junija 2001 

Naša prireditev bo potekala po 
naslednjem programu: 

1. 2.00 - zbor udeležencev 
2. 14.00-16.00 - ogled vasi in pred

stavitev vseh sodelujočih vasi 
3. 16.00-18.00 - košnja (kosec + 

grabljica) in ostale družabne igre 

Gradišče 

4. 18.00 - pozdrav in nagovor žu
pana občine Lukovica g.Anastazija 
Z i v k a Burja 

5. 19-00 - j^ričetek družabnega 
srečanja z ansamblom bratov Po
lja nšek 

6. 13-00-2300 - sprejemanje stav 
za bik ruleto. 

Prav prisrčno vabljeni vsi, k i si 
želite prijetno sobotno p o p o l d n e in 
večer preživeti v dobr i družbi, veselih 
igrah, d o b r i kaplj ici i n domači hrani 
ter se zavrteti ob r i tmu domače 
glasbe. 

VABLJENI !!! 

SPOZNAVAJMO SVOJO DOMOVINO USTANOVLJENO ŠKD PREV0JE 
Mladi iz okol i ce Prevoj, naveličani 

stereotipnih vikendov, ko se v bližnji 
Okolici nič n ikol i ne dogaja, s m o se zbra-
'1, da temu nared imo konec. Posledica 
tega je na novo ustanovljeno Športno 
kul turno društvo Prevoje, k i se že lahko 
Pohvali z uspešni i organizacijo rockcSiroll 
Koncerta v Šentvidu konec marca, k i ga je 
Obiskalo blizu 200 l judi. Ker pa ena pri
reditev ni nobena, smo se v sodelovanju 

s Krajevno skupnost jo Prevoje odločili, 
da vam popes t r imo dneve o b krajevnem 
In državnem prazniku , zato p r i r e j a m o 
v soboto, 23. 6. 2001, športno -zabav-
° i ž u r za stare i n mlade, ki bo potekal 
v Šentvidu pri Lukovic i na igrišču pri 
Cerkvi. Program se bo začel o b 9. uri 
Zjutraj, kjer se b o d o najprej pre izkus i l i 
tekači. Po kosi lu pa se b o začel bal inarski 
'n šahovski turnir. K o pa se sonce spusti 
malo nižje, ste vsi ljubitelji košarke 
Rabljeni na tekmovanje v trojicah in 
letanju prostih metov. K o preide dan v 
']°c, b o d o zmagovalci nagrajeni za svoj 
Oosežek, vsi ostali pa seveda ne b o d o 
s e d e l i križem rok, saj b o d o večer po 
Pestrih znani veseljaki ansambla V R H O -
VEC z d v e m a GO-GO plesalkama. 

PRAVIJO, DA SE NIČ NI' DOGAJA, 
AMPAK SE DOGAJA!!!!ll!l!!!!!l!l 

Matjaž Strehar 

Počitniški izleti se pričenjajo 
Čez petdeset mladih se je pri javilo 

za sodelovanje na naših izletih. V s i ti 
b o d o imel i prednost pr i prijavi za 
posamezen izlet. V lanskem letu se 
nam je dogajalo, da nekateri ude
leženci niso prišli na izlet kl jub 
prijavi, tako smo nekatere zavračali, 
misleč, da je avtobus p o l n . Zato so 
letos potrebna vplačila osem d n i 
pred o d h o d o m v pisarni Rokovnjača. 
Prijave b o m o sprejemali tudi na 
izletu, vendar tudi te le z vplačili, 
seveda za naslednji izlet. Zapisali 
smo že, da bo letos deset izletov. 
Prvih pet vam predstavljamo danes, 
d r u g i h pet pa bo objavljenih v 
naslednji številki. 

28. junij: ogled K a m n i k a in piknik 
v Bistrici 

5. julij: ogled Izole in kopanje v 
S imonovem zalivu 

12. julij: ogled gradov Negova in 
Grad in kopanje v toplicah 

19. julij: ogled Ilirske Bistrice in 
kopanje 

26. julij: ogled Metl ike in Vinice , 
kopanje v K o l p i 

V pr imeru dežja pa si b o m o ogle
dali jame D i m n i c a , Vi lenica in Zu
panova jama. Cena izleta je še v e d n o 
1.000 tolarjev, k i jih ob neudeležbi ne 
vračamo. U p a m , da nam b o uspelo 
zbrati dovolj sredstev, da b o m o lahko 
obdržali to ceno in tako omogočili 
udeležbo tudi tistim z malo sredstvi. 
Vsa dodatna pojasnila v zvezi z izleti 
pa dobite ob prijavi. 

urednik 
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ČESTITAMO BOJANI ZA USPEHE NA AUASKI 
O b č u d u j e m « športnike, k i kar kipi jo 

o d zdravja in moči, še bolj pa nas pre
vzame, če srečamo športnega duha v lju
deh, k i so drugačni, vendar nas njihove 
moči in sposobnost i včasih presenetijo. 
Marca letos smo slišali za športnico Bo
jano Lavrenčič iz K o m p o l j , k i je na z i m 
skih Specia lnih o l impi j sk ih igrah osvoji la 
kar dve medalji , zlato v s m u k u in bro
nasto v veleslalomu. Ol impi j ske igre so 
potekale o d četrtega d o enajstega marca 
v A n c h o r a g e u na Aljaski , p o d e n o t n i m 
ges lom "PONOSEN, DA L A H K O T E K M U 
J E M ! " Na njih se je v različnih z i m s k i h 
športnih zvrsteh p o m e r i l o kar 1750 
športnikov z motnjami v duševnem raz
voju iz 79 držav sveta. Iz Slovenije se je 
Specialne o l impi jade udeležilo 16 tek
movalcev, i zbranih na podlag i najboljših 
rezultatov v zadnjih dveh letih. 

Bojana Lavrenčič po vrnitvi iz Aljaske 

Bo jan in d o m je rejniška družina pri 
Štrukljevih v Kompol jah , na katerega je 
izredno navezana. Zanjo lepo skrbi 
rejnik Maks, ki ga Bojana kliče kar "ata", 
pa tudi ostali domači, ki so skupaj z Bo
jano in atom M a k s o m tesno povezani v 
vel iko družino. Bojana se zaveda, da ji 
topl ina družine vl iva moči in polepša 
življenje, zato so izvrstni uspehi na tej 
o l impi jadi p lod razdajanja l jubezni in 
pozornos t i domačih in vseh tistih, ki so 
že zelo zgodaj začutili Bo janine nad
povprečne športne zmogl j ivosti . V svoji 
športni karier i ima že lepe športne uspe
he na področju atletike, alpskega smu
čanja in teka na smučeh. 

V p o g o v o r u z Bojano in njeno razred
ničarko gospo Stanko Razpotnik na OŠ 
Roje, sem izvedela vel iko lepih utrinkov z 
letošnjega zimskega tekmovanja na dalj
ni mrzl i Aljaski in o p o m e n u vključevanja 

Bojana z ravnateljico in razredničarko 

športnikov na takšna tekmovanja. Z n a n o 
je, da je svetovno športno tekmovanje za 
osebe z motnjo v duševnem razvoju 
v A m e r i k i najprej p o d p r l a družina K c n -
nedy, saj so imel i v svoji družini tudi 
pr imer duševno prizadete osebe. Prvi 
svetovni športni tabor se je tako začel 
leta 1963 v A m e r i k i . Slovenija se je para-
o l impi j skemu gibanju pridružila leta 
1990, ko SO pr i Zvezi društev za pomoč 
duševno prizadetim Slovenije ustanovil i 
p o s e b n o komisi jo za šport, ki se je čez 
dve leti pre imenovala v Nac iona ln i ko
mite Specialne ol impi jade. Pred tremi leti 
SO se v o k v i r u Sožitja organiziral i kot sa
mostojno društvo in se pre imenoval i v 
izvršni o d b o r Specialne o l impi jade Slo
venije. Pri njih tekmuje: skoraj 2000 šport
nikov v različnih športnih zvrsteh. 

Slovenija je na Aljasko poslala o s e m 
žensk in osem moških, o d katerih jih je 
osem tekmovalo v alpskem smučanju, 
osem pa v smučarskem teku. D o b i l i so 
kar 22 medalj, o d tega šest zlatih ter po 
osem srebrnih in bronastih. Poleg ostalih 
spremljevalcev in trenerjev je našo dele
gacijo na Aljasko spremljala častna gostja 
Mateja Svet, ki je S prisrčnimi in s p o d b u d 
n i m i besedami znala vliti športnega duha 
mladim tekmovalcem. Ves čas je poudar
jala: " V i dosežete lahko več, kot ste si kdaj 
mis l i l i ! " Njene besede, da je prav Spe
cialna o l impi jada "kr iva" , da je po treh 
letih p o n o v n o stopila na smuči in zelo 
uživala, pa je tudi več kot samo naključje. 
Misl i ji uhajajo na pri jetno druženje z 
našimi tekmovalci , k i je z njimi preživela 
prekratke dneve na Aljaski in izjavila, da 
je o d njih prejela vel iko več, kot lahko 
daješ tem športnikom. 

Sprejem na Aljaski je bi l zelo slovesen, 
obogaten s kulturno zabavnim progra
m o m . Posebnost je bila irska glasba in 
njihovi t radic ionalni plesi. Naslednje sve
tovne letne igre Specialne olimpijade 
b o d o leta 2003 na Irskem, tedaj pa b o d o 
igre prvič" tudi izven Amerike . 

Gospa Stanka, Bojanina razredničar
ka, je povedala, da je bil sprejem njihove 
varovanke o b vrni tv i z Aljaske z d v e m a 
medal jama na Oš Roje zelo slovesen in 
ganljiv. Nj ihova prizadevanja so zares iz 
vrstna, saj tem m l a d o s t n i k o m o m o g o č a 
jo vsestransko ustvarjanje in p r i d o b i 
vanje najrazličnejših spretnosti ter 
d e l o v n i h navad in jim tako približajo 
bolj samostojno življenje. Tudi dru
gačnost je lahko lepa, če jo z n a m o ra
zumet i , je potrdi la gospa Marjanca 
Bogataj, ravnateljica OŠ Roje, ki se je ob 
k o n c u našega skupnega pogovora 
pridružila kra tkemu klepetu, G o s p a 
Bogatajeva je posebej želela, da se v tem 
članku zahvali za spo nz ors tvo vsem, ki 
so k a k o r k o l i pomaga l i , da se je lahko 
uresničila ta želja Bojani . M e d vsemi 
osta l imi se Želi posebej zahvalit i tudi 
Občini Lukovica za njen pr ispevek . 

Eunice K e n n e d v Shriver, še vedno 
goni lna sila in srce iger, ki se je kot 
najbolj goreč navijač udeležila številnih 
tekmovanj, pa je igre skleni la takole: 
"Specialna o l impi jada ni samo športno 
uclejstvovanje, ampak tudi priložnost 
Z D A , da poskušajo pomagati p o z i t i v n i m 
s p r e m e m b a m v vsakodnevnem življenju 
oseb Z motnjo v duševnem razvoju. V i , 
specialni olimpijci, ste naši junaki ! " 

Marta I.avrič 



Okra jni vo l i ln i komisi j i K), in 11. vol i l 
nega okraja 4. vol i lne enote sta na seji 
dne 16. 5. 2001 sprejeli sklep o določitvi 
volišč in območj ih volišč za izvedbo na
knadnega zakonodajnega referenduma 
o zakonu o spremembah in dopolnitvah 
zakona o zdravljenju neplodnost i in 
postopkih oplodi tve z b i o m e d i c i n s k o 
pomočjo. Ob tej p r i l i k i vas seznanjamo, 
da so biki zaradi uskladitev podatkov 
GURS in K M ' spremenjena tudi nekatera 
tradicionalna območ ja volišč, predvsem 
na območ ju obč ine Mengeš in obč ine 
Domžale, kar za nekatere voli lce pome
ni, cla b o d o glasovali na d r u g e m volišču. 

Na podlagi 41. člena Zakona o referen
dumu in l judski inic iat ivi (Ur. list RS, št. 
15/94, 13/95 - o d i . US, 34/96 - o d i . US, 
38/96 in 43/96 - o d i . I IS in 82/98 - odi 
US) izdaja Okrajna vol i lna komisi ja 10. 
voli lnega okraja 4. vo l i lne enote 

SKLEP O DOLOČITVI 
VOLIŠČA IN OBMOČIJ 

VOLIŠČ 

za glasovanje na n a k n a d n e m zakon«> 
daj nem re ferendumu O zakonu o spre
membah in dopoln i tvah zakona o zdrav
ljenju neplodnosti in postopkih oplo
ditve Z b i o m e d i c i n s k o pomoč jo , dne 17. 
junija 2001 v 10. v o l i l n e m okraju 4. vo
lilne enote 

VOLIŠČE 4.10.15 - O S N O V N A ŠOLA 
KRAŠNJ A 

Krašnja 24 
Kompol je , K o r c n o , Krašnja, Spodnje 

Loke, Xirov.sc. 

VOLIŠČI- 4.10.16 - PRI VENCENCU 
URBANIJ I 

Kra jno B r d o 3 
Krajno brdo, Vrh nad Krašnjo. 

VOLIŠČE 4.10.17 - K U L T U R N I D O M 
L U K O V I C A 

Lukovica 46 
Brdo pri Lukovic i , Ceplje, Gradišče pri 

Lukovic i , Lukovica pr i Domžalah, Preser-
je pri Lukovic i , Spodnje Koseze, Spodnje 
Prapreče, Trnjava, V i d e m pr i Lukovic i , 
Zgornje Prapreče. 

VOLIŠČE 4.10.18 - D O M DRUŽBENIH 
O R G A N I Z A C I J ŠENTVID 
Imovica, Prevalje, Prevoje p r i Šent

v i d u , Šentvid pr i Lukovic i , Vrba. 

VOLIŠČE 4.10.19 - PRI AMALIJ I DO-
BERŠEK 

Rafolče 32 
Dupel jne , Rafolče, Straža, Vrhovlje. 

VOLIŠČE 4.10.20 - O S N O V N A ŠOLA 
Z L A T O POLJE 
Podgora p r i Zlatem Polju 1 
Brezovica pri Zlatem pol ju , Mala Las

na, Obrše, Podgora pri Zlatem Polju, Pre-
serje pr i Zlatem Polju, Trnovče, Zlato 
Polje. 

VOLIŠČE 4.10.21 - O S N O V N A ŠOLA 
B L A G O V I C A 
Blagovica 33, Blagovica 
Blagovica, Gabrje p o d Špilkom, G o l -

čaj, Jelša, Korpe , Mali Je lnik , Podsmrec je, 
Prevoje, Prllesje, Spodnj i Petelinjek, Ve
liki Je lnik , Vošce, Vranke, Zgornje Loke, 
Zgornj i Petelinjek, Zlatenek. 

VOLIŠČE 4.10.22 - O S N O V N A ŠOLA 
ČEŠNJICE 
Češnjice 9 
Češnjice, L ipa , Poljane nad Blagovico , 

Selce. 

VOLIŠČE 4.10.23 - ZADRUŽNI D O M 
T R O J A N E 

H r i b i , Trojane, V Z i d e h , Zavrh pr i Tro
janah. 

VOLIŠČE 4.10.24 - PRI R A J K U K E R -
ŠIČU 

Učak 1 
Bršlenovica, Gorenje , Javorje p r i 

Blagovic i , Log, Podmil j , Prvine , Suša, 
šentožbolt, Učak. 

VOLIŠČE 4.10.901 - KONFERENČNA 
SOBA 

OBČINE DOMŽALE 
Ljubljanska cesta 69 
Predčasno glasovanje 

Republ ika Slovenija 
V O L I L N A E N O T A ŠTEV. 4 P R E D S E D N I K 

Okrajna vo l i lna komisi ja O K R A J N E 
V O L I L N E KOMISI JE 

10. vol i lnega okraja Peter G o l o b l.r. 

NEKAJ VRSTIC 0 REFERENDUMSKEM VPRAŠANJU ALI ZAKAJ NE MOREM GLASOVATI "ZA" 

Ko sem pred letom d n i spremljala po
lemike pred sprejemanjem Zakona o 
zdravljenju neplodnosti in o p l o d i t v i z 
biomedicinsko pomoč jo , sem imela 
precej drugačno mnenje, kot ga imam 
danes. Takrat sem se kot relativno eman
cipirana mlada ženska zgražala nad 
Pomisleki zdravstvene stroke1, pravnikov 
•n celo nekaterih ps ihologov v zvezi S 
'em, da bi možnost oplodi tve z b io 
medicinsko pomoč jo dobi le tudi samske 
-'•čilske. Njihova stališča SO se mi zdela 
nazadnjaška, netolerantna, neutemelje
na, celo paranoična. 

Zdaj mis l im, da so Imeli prav - pa ne 
Zato, ker tako pravi kaka stranka ali celo 
Cerkev, temveč zato, ker mis l im, da si vsa
ko človeško bitje zasluži, da je spočeto iz 
Uubezni med moškim in žensko. Z d i se 
mi, cla je odločitev, k i bo padla na refe
rendumu (ki se ml - resnici na ljubo, ne 
zdi najprimernejši način za odločanje' o 
tako občutljivi temi), vse drugo, kol pa 
vprašanje, O katerem se b o d o vol i lc i 
Odločali na podlagi svoje strankarske pri-
Padnosti ali verske usmerjenosti . 

Predlagatelji novele zakona menijo, da 
so z njo po plav i l i diskriminatorno stanje, 
sama pa se sprašujem, ali niso morebiti 
favno z novelo v precej slabšem položaju 
, l s t i zakonci , ki v agoniji več let poskušajo 
spočeti otroka in morajo skozi ponižujoče 
Preglede, teste in pogosto več kot n i 
kratne poskuse umetne oploditve, pogo 

sto tudi /.občutki manjvrednosti, ker tako 
želenega otroka ne morejo spočeti po 
naravni poti ter žalostjo in razočaranjem, 
ko se na testu spet ne pokaže modra črtica 
ali pa g inekolog na pregledu le žalostno 
skomigne z rameni. S tem seveda ne 
trdim, cla tudi za samsko žensko postopek 
ne bi bi l neprijeten, boleč in mukotrpen -
bo pa vsekakor hitrejši in to m n o g i hitrej
ši, saj se njena neplodnost sploh ne bo 
ugotavljala, kar je pri zakoncih in zunaj
zakonskih partnerjih seveda pogoj za 
postopek O B M P . 

Kar pa mi vzbuja še večje pomisleke, 
ko g o v o r i m o o diskr iminatornost i , je tO, 
da novela daje moškim povsem legit im
n o pravico, da skušajo preko ustavnega 
sodišča izterjati nadomestno materinstvo 
oz i roma medic insko sodelovanje pri 
tem, ker se S taksno novelo d i s k r i m i n i r a 
njih. Slednje pa je za Slovenijo kar malo 
prevelika znanstvena fantastika - razen 
če res želimo, cla bi se spočeti otrok iz 
osebe spremeni l v predmet pogodbe. 

Slovenska ustava zagotavlja posebno 
varstvo šibkejšim članom družbe, še 
posebej o t rokom, kar je najbolj poudar-
jeno v Konvenci j i Z N o otrokovih pravi
cah. V tretjem členu konvenci je piše, da 
morajo biti pri vseh "dejavnostih v zvezi 
Z otroki" , med katere sodi tudi dejavnost 
zakonodajnega telesa, otrokova korist 
glavno vodi lo . In tako kot ni še nobena 
raziskava potrdila teze, da je v dvo-

staiševskih družinah bolje poskrbl jeno 
za otroka, tudi še n o b e n a ni potrdi la , da 
je enostarševska družina povsem enako
vredna, kar se skrbi za razve>j in vzgo jo 
otroka tiče. To določilo konvenci je nam, 
p o moji interpretaci j i , v d v o m u 0 tem, kaj 
je najbolje za otroka, ne daje možnosti, 
cla se odločamo s v o b o d n o . Vsak otrok 
ima pravico d o identitete, ki vključuje 
tudi pravico, da izve Za svoj izvor, in ker 
je ugotavljanje očetovstva o z i r o m a iden
titete darovalca semena prepovedane i, bo 
otrok, rojen samski ženski, o d rojstva 
prikrajšan za očeta, ne samo kot enega 
o d staršev, m e d katera je porazdel jena 
skrb za njegovo vzgojo in razvoj, temveč 
tudi kot element, k i opredel juje njegovo 
identiteto. V pojasnilo, kar se korist i 
otroka tiče, še n i z o z e m s k o izkušnjo; tam 
v številnih institucijah, kjer opravljajo 
O B M P , komisi je pri odločanju zavračajo 
vloge samskih žensk, ker dvomi jo , da to 
ni v najboljšem interesu otroka. 

Predvsem pa imajo samske ženske 
možnost, da otroka posvojijo in s tem 
dajo topel d o m n e k o m u , k i ga sicer ne bi 
imel - s tem m i s l i m , da ne b i b i l njihov 
materinski čut nič bolj okrn jen. Spočeti 
otroka samo zaradi želje p o občutenju 
materinstva, brez realne in objekt ivne 
ocene, kakšne pos ledice to lahko ima, in 
brez d v o m a o korist i otroka, se m i oseb
n i i zdi mak> presebični >, 

Maja 

http://Xirov.sc


OB REFERENDUMU 

Nova Slovenija - Krščanska 
ljudska stranka 

Občinski o d b o r L U K O V I C A 

Člani občinskega o d b o r a Nove Slove
nije L U K O V I C A smo se soglasno odločili, 
d a b o m o na referendumu glasovali 
" P R O T I " uveljavitvi sprememb zakona o 
p o s t o p k i h umetne oplodi tve . Prepričani 
smo, da sta za celovit otrokov razvoj 
potrebna tako mati kot tudi oče . Zavedati 
se m o r a m o , da se v z g o d o v i n i človeštva 
n ikol i ni pojavila družbena institucija, k i 
bi uspešno konkur i ra la družini. Dejstvo 
je, da skupnost moža in žene najbolje 
poskrb i za celovit in uspešen razvoj 
njunega potomstva. Žal tudi v družinah 
niso vedno zagotovl jeni idealni pogoj i za 
otrokove pravice in interese. Vendar smo 
prepričani, da družina n u d i boljše po
goje za otrokov razvoj, kot pa samska 
ženska, k i bo z umetno oplodi tv i jo d o b i 
la otroka. Sporna zakonska določba ni 
p o d p r t a s s t rokovnimi argumenti , tem
več je sprejeta zgolj zaradi politične pre
vlade. Možnosti umetnega oplojevanja 
odločno nasprotujejo najvidnejši pred
stavniki medic inske in pravne stroke ter 
tudi etična komisi ja . 

P o s a m e z n i k o m ne o d r e k a m o pravice 
d o s v o b o d n e izbire življenjskega sloga, 
vendar morajo o d g o v o r n o sprejemati 
posledice svojih odločitev. Ženske, k i so 
si izbrale življenje brez partnerja, se 
morajo zavedati, da z umetno oplodi tv i jo 
ne b o d o mogle dobi t i otroka. Možnost 
umetne oplodi tve samske ženske je 
lahko zgolj prva stopnja pri poseganju v 
vrednote, k i predstavljajo temelj za
hodne civi l izaci j . Nič se ne b o m o čudili, 
če b o jedro vladajoče koalici je že v bližnji 
pr ihodnost i p o hitrem p o s t o p k u sprejelo 
zakone o genetskih posegih na človeku, 
kloniranju, evtanaziji in tako dalje. Tak
šnemu odločanju brez sodelovanja širše 
javnosti nasprotujemo, ker b i se morala o 
takšnih vprašanjih v celotni družbi 
opravi t i temeljita, s trokovna in tehtna 
razprava, k i b i v državi pripel jala d o 
splošnega soglasja. Razpis re ferenduma 
bo zagotovo prispeval tudi k boljši in
formiranost i javnosti o navedenih pro
blematikah, kar b o povzročilo globl jo 
osveščenost o teh temeljih človeških 
vprašanjih. 

Pravico o t roka d o normalnega otro
štva je potrebno postaviti pred pravico 
samske ženske do materinstva brez part
nerstva. Ker se čutimo odgovorne tudi za 
še nerojene državljane in za zagotovitev 
kol ikor mogoče u g o d n i h psiholoških, 
soc ia lnih in materialnih pogojev za nji
hovo rast in razvoj, b o m o na referendu
m u glasovali proti predlaganim spre
m e m b a m zakona. 

Občinski o d b o r N.Si 
L U K O V I C A 

ODLOČALI SE BOMO 
NA REFERENDUMU 

V nedeljo, 17. junija 2001, bo referen
d u m . Na njem se b o m o odločali o noveli 
zakona o zdravljenju neplodnost i in 
pos topkih oplodi tve z b i o m e d i c i n s k o 
pomoč jo . Zakon smo poslanci sprejeli 
19. 4. 2001. 

Razprave na to temo že kar nekaj časa 
polni jo medije in razburjajo s lovensko 
javnost. V pr ipravi novele zakona nisem 
sodelovala, saj sem v državni zbor prišla, 
ko je bi l zakon z vsemi amandmaj i že na 
poslanskih mizah, torej tik pred gla
sovanjem. O b d o b r e m poznavanju vse
bine in pos ledic novele zakona sem gla
sovala Z A njegov sprejem. V njem 
namreč nisem videla le peščice ali celo 
nič zdravih samskih žensk, temveč tudi 
in predvsem 400 parov, k i čakajo, da si 
ustvarijo srečno družino. Svoj ZA sem 
dala tudi zato, ker sem se odločala za 
novo življenje, za pravico d o s v o b o d n e 
izbire, za srečo in veselje čakajočih 
parov: srečo, ki sem jo občutila tudi sama 
o b rojstvu svojih treh sinov. 

Zastavljeno referendumsko vprašanje 
se glasi: " A l i ste za to, da se uveljavi pred
log zakona o spremembah in d o p o l 
nitvah zakona o zdravljenju neplodnost i 
in p o s t o p k i h oplodi tve z b i o m e d i c i n s k o 
pomočjo?" 

Z obkrožitvijo ZA ali PROTI b o m o 
potrdi l i ali zavrgli celoten zakon, k i se ne 
ukvarja samo z ženskami brez partnerja. 
Novela zakona namreč omogoča dostop 
d o zdravljenja neplodnost i in postopkov 
oplodi tve z b i o m e d i c i n s k o p o m o č j o tudi 
parom, pri katerih sta n e p l o d n a oba part
nerja. V noveli zakona so predvidena 
tudi vsa varovala, k i preprečuje jo mož
nosti zlorab. Izrazito s trokovno vprašanje 
oplodi tve z b i o m e d i c i n s k o p o m o č j o za
k o n prepušča presoji strokovnjakov me
d i c i n s k i h , socioloških in psiholoških ter 
pravnih ved p o d n a d z o r o m države. 

Vem, v tem trenutku razmišljate: "Kak
šen nesmisel je ta referendum! Zakaj ne 
bi raje dali denar za pediatrično k l i n i k o 
ali za revne družine...?" Tudi v meni se 
bijejo ta vprašanja. A dejstvo je, da refe
r e n d u m a ni mogoče preprečiti. Zato 
b o m šla na referendum in glasovala. 

Glasovala b o m Z A , ker spoštujem 
človekove pravice in svoboščine in ne 
želim posegati v s v o b o d o in pravico 
sočloveka do svobodnega odločanja. 

Glasovala b o m Z A , ker iskreno verja
mem, da je e d i n o jamstvo za otrokovo 
srečno otroštvo in otrokov skladen raz
voj, da se bo rodi l zaželen. 

Glasovala b o m Z A , ker želim pomagati 
tudi tistim 400 parom, pr i katerih sta 
n e p l o d n a oba partnerja. 

Glasovala b o m Z A , ker vem, da zaradi 
uveljavitve pravic manjšine vrednote 
večine ne b o d o ogrožene. 

Stana Stopar, poslanka v Državnem 
z b o r u Republ ike Slovenije 

SDS 

OTROKOVA PRAVICA JE, DA IMA 
OBA RODITELJA 

Podpisani smo se odločili, da bo
mo na referendumu glasovali "PRO
TI" uveljavitvi sprememb zakona o 
postopkih umetne oploditve. 

Že lani sprejeti zakon o umetnem 
oplojevanju namreč zelo kvalitetno za
gotavlja zdravljenje neplodnost i v.sem 
moškim in vsem ženskam, brez oz i ra na 
njihov stan. V p r i m e r u neuspešnega 
zdravljenja pa tudi vsem ženskam zago
tavlja možnost umetnega oplojevanja, če 
le obstaja verjetnost, da bo tak otrok ro
jen v n o r m a l n i h družinskih okoliščinah 
ali vsaj v izvenzakonski skupnosd. v skr
bi za otroka se ne m o r e m o strinjati s tem, 
da država premišl jeno in zavestno, z uza
konitvi jo umetnega oplojevanja zdrave 
samske ženske, temu otroku vnaprej 
o d v z a m e pravico d o očeta. V skrbi za 
otroka tudi vsa vidnejša medic inska in 
pravna stroka, pa tudi Državna komisija 
za m e d i c i n s k o etiko odločno nasprotuje 
možnosti umetnega oplojevanja zdravih 
samskih žensk. 

Medtem ko zagovorniki spornega za
kona vidijo v družini le nek "družbeni 
dogovor" , ki se lahko spremeni ali celo 
odpravi , pa m e n i m o mi , da je družina 
najbolj naraven in za otroka najbolj 
pr imeren prostor telesnega in duševnega 
razvoja. Zal je vse preveč družin ločenih 
in vse preveč otrok brez enega od staršev. 
Preveč, da bi take primere celo država 
zavestno in vnaprej "proizvajala". 

Posameznikom ne o d r e k a m o pravice 
d o s v o b o d n e izbire življenjskega sloga, 
vendar morajo o d g o v o r n o sprejemali 
pos ledice svojih odločitev. Ženske, ki SO 
si izbrale življenje brez moškega, ne sme
jo zato tudi o t roku vsiljevali življenja 
brez očeta. 

i ' zakoni tev umetnega oplojevanja 
zdravih samskih žensk je verjetno le prva 
stopnja podiranja vrednost, ki predstav
ljajo temelj zahodne civil izaci je. Nič se ne 
b o m o čudili, če bo jedro vladajoče koa
licije že v bližnji p r i h o d n o s t i p o hitrem 
p o s t o p k u sprejelo zakone 0 genetskih 
posegih na Človeku, k loniranju, evtanazi
ji in tako dalje. Takšnemu odločanju brc/ 
sodelovanja širše javnosti nasprotujemo, 
ker bi se morala o takšnih vprašanjih v 
celotni družbi opravit i temeljita, strokov
na in tehtna razprava, k i bi v drŽavi 
pripel jala do splošnega soglasja. Razpis 
referenduma bo zagotovo prispeval tudi 
k boljši informiranost i javnosti o nave
denih problemat ikah , kar b o povzročilo 
globl jo osveščenost o teh temeljih člo
veških vprašanjih. 

Ker se čutimo o d g o v o r n e tudi za še 
nerojene državljane in za zagotovitev 
kol ikor mogočo ugodnih psiholoških, 
socia lnih in materialnih pogojev za nji
hovo rast in razvoj, bomo na referendu
mu glasovali " P R O T I " predlaganim spre 
membam zakona. 

CIVILNA INICIATIVA IN STRANKE, KI 
P O D P I R A J O REFEREND11M 

Dani lo Kastel ic 



SUBVENCIJE V KMETIJSTVU ZA LETO 2001 SADNO DREVJE 

Udeležba na predavanju ni ravno velika 

Tudi letos bodo kmetije lahko uveljav
ljale zahtevke za subvencljska sredstva na 
podlagi razpisov MKGP1, tako kot že v 
letu 2000. Z načinom In potekom uveljav
ljanja teh sredstev smo se lahko seznanil i 
la predavanjih kmetijske svetovalne 
službe v Lukovici , kjer smo poleg noVO-
Sti, ki jih letos tudi lahko uveljavljamo v 
sk lopu programa S K O P (Slovenski kme 
lijsko okol jski program ( E K 0 2 , EK03, -
odpravljanje zaraščanja sonaravna reja 
domačih živali, ohranjanje kolobarja, 
ekološka pridelava, integrirana pridela 
va...), zvedel i še za možnosti sof inan
ciranja kmetijske dejavnosti iz občinske 
Ka proračuna (paša, analize zemlje in 
krme, izobraževanje kmetov...), novosti iz 
zakonodaje s področja kmetijstva ter o 
Vodenju ev idenc o količinah mleka na 
kmetijskem gospodarstvu, 

Letošnja uredba o izvedbi ukrepov 
kmetijske pol i t ike (uredba M K O I " ) dolo

ča, da mora vsako o d d a n o subvencijsko 
vlogo pregledati tudi svetovalec za kme
tijstvo, zato priporočam, da z v logami za 
SUDvencijska sredstva pohitite. Uredba o 
izvedbi ukrepov kmetijske politike, tržni 
redi in pogoji za uveljavljanje le-teh so 
objavljeni tudi v časopisu Kmečki glas Z 
dne, 23. 5. 2001. 

Izpolnjevanje subvenci jskih v log pa 
b o potekalo letos prav tako tudi v stavbi 
KI) v Lukovic i , vsak dan o d 7.30 do 15. 
ure. 

D a se i z o g n e m o gneči in o m o g o č i m o 
morebi tne popravke, je rok za pregled 
z b i r n i h v log pri svetovalni službi do 22. 6. 
2001, rok za oddajo vloge na A R S K T R P 2 

pa d o 30. 6. 2001. 
S. B. 

1 MKCil' - MlnisterstVO za kmetijstvo, goz
darstvo in prehrano 

1 ARSKTRP - Agencija Republike Slovenije 
za kmetijske trge in razvoj podeželja 

Češnja 
Češnja je v naših krajih kar pogosto 

sadno drevo. P o z n a m o jo Še p o d ime
n o m : česna, češnja črnavka, hrustavka, 
črešnja, dreza, tičarica... 

Kot o b r e d n o drevo jo častijo v vasi 
Breg na Tržaškem. Okrasi jo jo kot mlaj s 
sadjem, trakovi in lučkami. Imenuje se 
"Majenca" in pomeni s tarodavno šego 
slavljenja p r i h o d a p o m l a d i . Češnjev cvet 
na k o n c u z i m e je zares lep. Po pr ipove
dovanju Korošcev ga je zato hotel imeti 
sam vrag. Tako je menda "ta h u d i ' za 
šopek češnjevih cvetov, natrganih na Lu-
ci j ino, ponujal , kar bi k d o hotel . 

Češnja je eno o d dreves, s kater im so 
nekdaj pričarali zdravje. Če je otrok 
zbole l , so verjeli, da se je vanj naselil hu
d o b n i d u h . I Iročenega otroka so zato, da 
bi urok pregnali , potegni l i skozi r o g o v i l o 
preklane češnje. 

S češnjo se ne sladkajo le otroci . Še 
prej se v njenih cvetovih povesel i jo čebe
le. Češnja zgodaj cveti in o d vsega sad
nega drevja najbolj medi . Tako je kar 
p o m e m b n a čebelja paša, koristnejša pa 
divja češnja. 

Tudi češnjev les se da uporabiti. Do 
bro se obdeluje, lepi in se zelo d o b r o 
pol ira . I iporabl jamo ga za obloge , furnir, 
pohištvo, intarzije, luksuzne predmete, 
stole, glasbene instrumente-. 1 c/l>atjenjc. 
Cenjena je zlasti kvalitetna svetla češ-
njevina. 

Po pregovoru rastejo najlepše češnje 
na k o n c u vej in tudi sveti V i d je češenj sit. 
Če je češnja prebohotna, se nam ni treba 
truditi z obrezovanajem s p o m l a d i . To 
storimo, ko so češnje zrele in tako p r i 
hran imo trud z obiranjem. 

Po češnji so p o i m e n o v a n e tudi neka
tere naše vasi: Češnjevo, Češnjevek, Če-
šnjica, Češnjice, Češnova... 

Češnje s m o "rabutali" . Češnjo sem tudi 
že uspešno cepi l in te> na preko l o b vel iki 
noči. 

Letos češnja ni imela sreče-, b o d o pa 
tiste bolj dobre . 

M a r k o Cerar 

POLICIJA SVETUJE 
Pred o d h o d o m o d d o m a za daljše ob

dobje pol ic ist i svetujemo, da poskrbite 
z a varnost svojega stanovanja ali hiše. Pri
poročamo, da se s prijateljem ali sose
d o m dogovori te , da vam izprazni poštni 
nabiralnik in skrbi za stanovanje ter ga 
v ečkrat prekontrol ira . Denar, z latnino in 
druge- vrednejše predmete pa spravite- v 
sef na banki ali varnostni agenciji , ki ga 
lahko najamete za daljše ali krajše ca 
sovno obdobje . 

Prav tako pr iporočamo fotografiranje 
zlatnine in vrednejših predmetov (sli
ke...), saj po l i c i s tom olajša delo pri iska 
nju in prepoznavi predmeta. 

V stanovanjih, kjer so v h o d n a vrata 
največkrat napadena s strani nepr id ipra

vov, poskrbite za kakovosten cilindrični 
vložek ključavnice in ščitnik lete , obre
stuje pa se tudi nakup protivlomnih vrat. 

Pri stanovanjskih hišah so največkrat 
napadena o k n a v pritličju, zalo pr ipo
ročamo namestitev rešetk ali d r u g i l i ovir. 
Prav tako je priporočljiva kakovostna 
alarmna naprava, ki varuje vaše stano
vanje ali hišo. 

Poletje je tudi čas, ko na delo pridejo 
tatovi koles, koles z motorjem in mo
tornih koles. Preverite d o m a , ali hranile 
račun kolesa ali d r u g d o k u m e n t , na ka
terem so indentif ikaci jske številke pred
metov, v nasprotnem p r i m e r u pa pre
glejte svoje predmete (kolo, akustične 
naprave....) in si izpišite serijsko številko. 

kar je v vel iko p o m o č pol ic i s tom pri ugo
tavljanju u k r a d e n i h predmetov. 

V o z n i k o m svetujemo, naj o b zapustitvi 
vozi la le-to zaklenejo, preverijo zaprtost 
sip in na v idnih mestih ne puščajo vred
nejših predmetov (oblačila, torbice, mo
bilne telefone, denarnice , razne d o k u 
mente itd.). Storilci v lomov in tatvin iz 
vozi l se za svoje podvige odloči jo na pod-
lagi predhodnega pregleda notranjosti 
vozila . Prav tako naj v o z n i k i , k i imajo v 
vozi lu vgrajen avtoradio s snemljivo 
ploščo, l e t o o b zapustitvi vozila snamejo. 

Sami lahko največ prispevate k varno 
sti svojega premoženja! 

Vodja pol ic i jskega okoliša: 
Marko K l a d n i k 



NOVI DOM 
D o l i n a Črnega grabna dobiva 

novo p o d o b o zaradi graditve avto
ceste. V Podsmrečju in Zgornj ih 
Lokah so porušili m n o g o hiš - do
mov in četudi so ljudje d o b i l i nove 
hiše, je b i lo za marsikoga to boleče, 
kajti predvsem starejši ljudje težje 
sprejmejo takšne selitve, toda kot 
boste izvedeli v nadaljevanju prispev
ka, povsod le ni tako. Nekateri so si 
ali so j im zgradi l i hiše v d r u g i h vaseh, 
nekateri so odšli v drugo obč ino oz i 
roma krajevno skupnost, le malo jih 
je imelo to srečo, da so ostali v svoji 
rojstni vasi. Obiska l i smo Mari jo Jer
man, po domače Cestarjevo M i n k o , 
k i se je preselila iz Zgornj ih Lok v 
Blagovico, ter jo povprašali, kako se 
ima v novi , lepi mali hiški, k i je kakor 
hišica iz pravljice o Janku in Metki , le 
gozdiček in piškotki manjkajo. 

G o s p a M i n k a je zelo prijetna in po
g u m n a petinsedemdesetletnica, ki ji 
tudi trenutne zdravstvene težave ne 
vzamejo volje. Takole je pripovedova
la o svoji selitvi: " O , selitev je trajala 
kar dobre tri mesece, saj veš, mi sta
rejši se težko ločimo o d vsake stvari, 
k i smo jo spravil i skupaj v življenju, 
vsaka stvar te na nekaj spominja, ti je 
draga. Ce lo v cekarju sem nekajkrat 
še prinesla par stvari, o d katerih se 
nisem mogla ločiti. N o ja, vse krame 
pa le človek ne more vzeti s seboj", 
dobrodušno pristavi in nadaljuje: 

"Dokončno sem se preselila po le
tošnjih novoletnih praznik ih , kasneje 
so mi pripel jal i še moje muce, ko
koške in psa." Ima namreč štiri koko
ške, pet muckov in seveda najzvestej-
šega prijatelja psa Nurija, za katerega 
pravi, da o n še najbolje p o z n a vse 
njene zgode in nezgode, jo zna po
slušati in nič ne čenča oko l i . Nasploh 
ima živali zelo rada, včasih še celo 
raje kot l judi, kajti bolj znajo biti zve
sti, prijazni in v njih je m n o g o manj 
zlobe. 

Njena hišica stoji poleg sinove i n 
p o n o s n o pove, da je s inu kar narisa

la, kje bo stala njena i n kje njegova 
hiša in kako bo njena hiša postavlje
na. Čeprav je hiša na zunaj majhna, je 
v njej veliko prostora. Seveda je v njej 
želela tudi pravo kmečko peč, ki jo 
p r i d n o kur i . Tudi poleti jo je v rojstni 
hiši dostikrat kuri la , kajti najraje sedi 
ob njej, plete ali bere in v hrbet jo peč 
prijetno greje. Kar dobro se je že pri
vadila novemu d o m u , pogreša pa 
drevesa, posebno brezo, pa brinje, ki 
ga je zasadila še njena mama, ko je 
M i r o odšel k vojakom. 

Pove še, kako je leta 1960 bila spre
jeta v službo v l lniverzale Domžale. 
Pripoveduje: "Neko p o p o l d n e sem se 
usedla na stričevo kolo, svojega 
nisem imela, in se odpeljala v to
varno, imeli so ravno sestanek in sem 
počakala. Prišla je majstrica, me 
vprašala, ali znam ročno šivati in 
p o n o s n o sem ji pokazala obleko, ki 
sem jo imela na sebi, rekoč, to sem 
se.šila sama na roke. Majstrica mi 
reče, kar jutri pridite. Ostala sem 
dvajset let in se nato starostno upo
kojila. B i lo je lepo, lepo smo se imeli 
in razumeli in kmalu sem tudi na
predovala, tako da sem delala vzorce 
klobukov." 

Gospe M i n k i želim še m n o g o 
zdravih, lepih in sončnih dni v 
novem d o m u in verjamem, da bo 
tudi kakšna breza še zrasla ob njeni 
hiši in ji delala senco. 

Mi lena Bradač 

REJNIŠTVO 
Včasih se pač zgodi , da otrok ne more 

živeti s svojimi biološkimi starši. Nikogar 
ne m o r e m o obsojati zaradi tega, ker so 
nam v z r o k i neznani , ali pa se nam le zdi 
jo znani . Vsako bitje namreč želi svoj im 
p o t o m c e m najboljše, vendar gre včasih 
za nesposobnost to željo realizirati. Pona
vadi taki roditel j i tudi sami v mladosti 
niso imel i pravega starševskega vzora, ne 
dovolj l jubezni , svobode, m i r u in varno
sti. Nekater im "ptičkom brez g n e z d a " pa 
so starši umrl i , ali so trajno b o l n i . Tudi 
a lkohol izem m e d i c i n a šteje m e d težke, 
dolgotrajne - dosmrtne b o l e z n i . Ker pa 
b o l n i k zaradi svoje razkrojene osebnosti 
uniči vse o k r o g sebe, se vsem brezmejno 
zameri in ga obsojamo. 

K o torej otrok ostane sam, ali je v ne
varnosti njegov telesni in duševni razvoj, 
je prav, d a država poseže vmes in kar 
najbolje p o s k r b i za svoje n e m o č n e 
državljane. Zaradi nedotakl j ivosti d r u 
žine pa včasih poseže p r e p o z n o , ko so 
pos ledice že težke in poškodbe hude. 

K e r pa se otrok najbolje razvija v 
družini, soc ia lno skrbstvo išče nado

mestne družine. V d o l i n i Črnega grabna 
pa tudi v Moravski d o l i n i je rejništvo 
tradicija. Tu živijo žene in možje, ki p o 
več desetletij v svoja gnezda sprejemajo 
tuje otroke. Potem poslušajo njihov jok, 
če SO majhni, jih previjajo, ponoči vstaja
jo, jih vozi jo k z d r a v n i k o m , pozneje se z 
njimi učijo, hodi jo na govor i lne ure, 
preživljajo puberteto... 

N a OS Roje i m a m o vseskozi vel iko re-
jencev. Zato i m a m o stik z m n o g i m i rejni-
škimi družinami. Tu b i se radi zahvali l i 
tistim rejnicam, ki imajo tako vel iko srce: 
da jokajo in smejejo s svoj imi varovanci , 
da jih vsepovsod jemljejo s seboj, da o 
njih najprej povedo vse lepo, da jih zago
varjajo tudi , kadar si tega ne zaslužijo, da 
se pustijo pregovori t i in kupi jo kaj, kar ni 
n ikol i povrnjeno.. . 

Nanje sta misl i l i rejenki Bojana in 
Jasmina iz našega o d d e l k a vzgoje in 
izobraŽevanja 3. stopnje in jih u p o d o b i l i 
na risbah, ki jih pr i lagamo. Ne znata pisa
ti, vendar sta s s l ikama tudi vel iko pove
dali o svojih novih mamah. 

A l b i n a Košir 
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AVTOCESTA VRANSKO -
BLAGOVICA 

Dela na avtocesti kar dobro napredujejo, 
kar smo ,sc- prepričali ob obisku gradbišč 
na tem odseku. Gradnjo so nam predstavili: 
vodja, gospod Silvo Kosec in njegova po
močnika, gospoda Pavel Saje in Igor Ajdič. 

Najprej bo dokončan odsek Vransko-
Trojane in zatem še Trojane-Blagovica. Ce
lotna trasa, je dolga 16.787 m, skupna 
dolžina predorov bo S.800 m, .1800 metrov 
ho viaduktov. Zgradili bodo še 18 mostov, 
štiri podvoze in dva nadvoza, 22 prepustov 
v skupni dolžini 953 m, 3.800 opornih zi
dov, 33 podpornih zidov v dolžini 2.200 m 
in 11 kamnitih zložb v dolžini enega kilo
metra. Iz povedanega je jasno, da gre za 
zares zahteven projekt. Prekopan je že pre
dor Jasovnik. Dela SO v zaključni lazi. Tudi 
predor l.očiea je že v zaključni lazi. Predor 
v Zideh čaka le se na Instalacijsko opremo. 
Tako naj hi bil odsek Vransko-Trojanc 
končan v letu 2002. Izkop predora Trojane 
dobro napreduje. Vrtajo z obeh strani in so 
izkopali ze blizu 33 m na vseh .štirih izkop 
Hib mestih. Delo na izkopih je težko zaradi 
p l i n i i v in sestave tal. 

Za nas, neuke obiskovalce, je bil ogled 
trase nekaj posebnega. Doživeli smo tes
nobnost v cevi predora Trojane, si ogledali 
Zaključna dela v predoru Jasovnik in se 
sprehodili skozi nosilec viadukta. Spoznali 
Smo tehniko gradnje in vsaj približno zacu 
lili veličastnost opravljenih del. 

Ni avtocesta tisto, kar smo si želeli v 
Črnem grabnu, saj bo močno spremenila 
naše življenje. GotOVO pa je to nuja za našo 
državo. Živeli bomo z. njo, zato bi nam 
Vedenje o njeni izgradnji zagotovo po 
magalo k boljšemu razumevanju ljudi in 
njihovih potreb ob delu, ki bi ga bolje 
Poučeni tudi drugače cenili . 

V. (i 

MALA LASNA 
Zaselek, ki leži nad Zlat im Poljem na 

•skoraj sedemsto metrih nadmorske Vi
sine, je d o b i l asfalt tudi skozi vas. Včasih, 
Se pravi pred šestimi leti, so imeli še stal
ni prob lem z vodo. V vasi so uporabl jal i 
Sapnico, Potem so se odločili za vodo
vod. Gradnja se je pričela leta 1995. In
vesticija je bila velika. S sredstvi j im je 
Pomagala bivša domžalska občina. Kav
no v času razdruževanja bi še odobrena 
sredstva lahko celo izgubi l i , če jim ne bi 
Pomagal z. nasveti in osebno g o s p o d 
Jože Duhovnik , i a k o so leta 1990 d o b i l i 
s v o j o vodo. Istega leta so s p o m o č j o 
Občine Lukovica pričeli z, gradnjo tele 
tonskega omrežja in pr ipravo za asfalti 
ranje ceste. Telefon so d o b i l i spomladi, 
asfaltno prevleko do vasi pa jeseni 1997. 
leta. 

Stroški so bil i vel iki in vaščani so tno-
r a l i malo zajeli sapo. Lansko leto pa so se 
dogovorili še za asfaltiranje vaške pot i . 5. 
niaja letos je b i lo s lovesno odprt je ceste. 
Teh 2.300 metrov asfaltirane ceste, k i jih 
le končno p« ivezala z d o l i n o , potrebuje le 

Trak je prerezan, promet naj steče 

se nekaj javnih luči, pa bo javna infra
struktura urejena. Na slovesnosti so se 
krajani zahvalili g o s p o d u županu Ana 
staziju živku Burji in g o s p o d u Tomažu 

Cerarju za vsestransko p o m o č in razume
vanje. G o s p o d župan je povedal da ima 
občina še številne težave, saj je sredstev 
vedno premalo. Investicije- pa so bile v 
vseh letih samostojnega delovanja ob
čine takšne, da se je morala tudi zadol 
ževati. Samo Te lekomu dolguje še o k o l i 
SO mili jonov. Vel iko tudi pr ihrani . K o m u 
nalni obrat m o č n o zmanjšuje občinske 
izdatke in v bo d o če bo potrebno ustano
viti lastno k o m u n a l n o podjetje-. Težko je, 
ker bi vsi želeli pridobiti sredstva iz 
občinske blagajne, pridobiva pa jih samo 
župan o b pomoči občinske uprave. O b 
tem pa se vedno drži obl jube, da tam, 
kjer sodelujejo ljudje z lastnimi sredstvi 
in d e l o m , pomaga tudi občina. Izrazil je 
tudi upanje, da b o d o ljudje na naslednjih 
volitvah to znali ceni l i . 

Po svečanem de lu s m o se sprehodi l i 
po prenovl jeni cesti. Novogradnje in ob
nova obstoječih zgradb kažejo, da b o d o 
ljudje radi ostali v svojem kraju, kar je 
tudi namen občinske investicijske pol i -
tike. 

S srečanjem za tem pa so Lašnani 
dokazal i , da so d o b r i gostitelji. 

V G 



TRADICIONALNO KRESOVANJE 
V HRIBIH 

Naša tradicija deluje že peto leto in 
vztrajamo še naprej. 

D v a d n i so se naši fantje t rudi l i , da b i 
nam pr ipravi l i d o b r o kresno noć, in to 
jim je tudi d o b r o uspelo. Poleg fantov so 
pri pr ipravi kresa pomagal i tudi starejši 
vaščani. P r v i dan so navozi l i smrekove 
veje. D o večera so navozi l i vel iko priko
lic, p o l n i h smrekovih vej. Po n a p o r n e m 
de lu so moral i fantje odi t i še na trening 
nogometa . D r u g i dan so fantje zelo zgo
daj vstali in nadaljevali s pr ipravo kresa. 
Kres so začeli graditi in postajal je 
čedalje večji. K o so končali, so moral i za
ščititi travnik, zato so postavi l i ograjo, da 
se ne bi h o d i l o po travi. Starejši ljudje pa 
so j im pomagal i pri de lu . Nato pa so odšli 
p o pijačo, d a bi nam osvežili suha grla. 
Pri de lu j im ni manjkalo veselja ter dobre 
volje. Po končanem delu so odšli d o m o v 
in si n a p o l n i l i trebuščke z dobro večerjo. 
Po večerji pa so se v r n i l i na kraj, kjer se je 
pričelo kresovanje. K o se je začelo temni-

Razpoloženje na višku 

l i , so ljudje prihajali na našo hr ibovsko 
kresno noč. O b 21. uri smo prižgali kres 
in kresovanje se je pričelo. Na kresu s m o 
se veseli l i in rajali d o jutranjih ur. Nasled
nji dan pa smo vaščani odšli na tradicio
nalni p o h o d na Kamne in nato pot na
daljevali proti L ipov ic i . O b p r i h o d u na 

Lipovco smo z nekaj dobre pijace 
osvežili naša grla. Proti večeru pa smo se 
še vsi poskočni odpravi l i domov. 

In tako so se končali prvomajski praz
n ik i . 

M o n i k a in S imona Jereb, 
barbara K o k o v n i k 

DAN ODPRTIH VRAT NA OŠ MENGEŠ POPESTRILE KRASNJANKE 

Dan odprtih vrat O Š M e n g e š 

S k u p i n a za ohranjanje kul turne in na
ravne dediščine iz Krašnje, k i jo vodi go
spa Vera Beguš, je zelo uspešno pr ika
zala staro o b r t n o dejavnost - pletenje 
izdelkov iz slame in ličkanja na O s n o v n i 
šoli Mengeš v o k v i r u šolskega programa 
D a n o d p r t i h vrat, ki je potekal petega 
maja. Svoje znanje v pletenju različnih 
izdelkov so domačinke iz Krašnje in 
bližnjih vasi zelo lepo posredovale 
mengeškim učencem. 

V u v o d n e m de lu je gospa Danica 
Brank, učiteljica četrtega razreda OŠ 
Mengeš, gostje iz Krašnje lepo pozdravi 
la in pripravi la učence za sodelovanje. 
Navdušenost m e d učenci nad d o b r o 
predstavitvi jo je bi la izredna, saj so Kraš-
njanke komaj potešire radovedne želje 

otrok, k i j ih je pletenje kit iz. slame in 
ličkanja ter pot d o končnih izdelkov tako 
zelo zanimala, da je b i lo sobotno dopold
ne oč i tno prekratko. Družabno srečanje 
je b i lo zelo sproščeno in veselo, za kar je 
poskrbela d o b r a ek ipa žensk iz Krašnje 
in pri jazne učiteljice na tamkajšnji osnov
ni šoli. 

Poleg konkretnega stika s to staro
davno obrtjo, ki ima svoje korenine v 
Domžalah in Mengšu, so bil i otroci na 
predstavitvi seznanjeni tudi z njenim na
stankom, p o m e n o m in današnjim smi
s lom desetletnega delovanja S k u p i n e za 
ohranjanje kul turne in naravne dedi 
ščine iz Krašnje. Kot s p o m i n na srečanje 
je gospa Pavla učiteljicam in ravnatelju 
podari la izdelke iz slame, otroci pa so za 

s p o m i n odnes l i v svoje d o m o v e kitko, ki 
so jo spletli v šoli. 

Dan odrt ih vrat na OŠ v Mengšu je b i l 
tudi sicer zelo pester in bogat. Sola se je 
predstavila v m n o g i h dejavnostih, ki v 
človeku za vedno ostanejo kot nepo
zaben spomin. O d vsega pa si b o m o 
gotovo najbolj z a p o m n i l e njihovo veliko 
gostoljubnost in spoštljiv o d n o s men
geških učencev, kar je vredno pohvali t i . 

Marta I.avrič 

UUDEM V POSMEH 

V Spodnj ih Lokah na postaji že lep čas 
sloji odslužen in p o p o l n o m a izropan 
jugo. Po pripovedovanju domačinke sem 
izvedela, da je stal nekaj časa, izg in i l , pa 
se zopet pojavil , prišli so policaj i , pobral i 
tablice in odšli. Domačini so ga malce 
p o m a k n i l i vstran, ker je le preveč oviral 
ostale avtomobi le na postajališču. 

Zastavlja se vprašanje, k d o je bil tisti 
neodgovornež, ki se je na tak način zne
bil avta, in k d o b o sedaj za njim posprav
ljal ter nosil stroške. 

M i l e n a Bradač 

Do kdaj bo čakal ? 



SMARNICNA POBOZNOST 
NA GOLČAJU 

Tudi letos je bila cerkev sv. Neže ob 
nedeljah pretesna za vse romarje, ki sose 
tako kot že dolga leta, v maju vzpenjali na 
hrib nad Blagovico, da bi se udeležili 
popoldanske svete maše. 

Te so bile letos še bolj obiskane, saj je 
vsako nedeljo ob blagoviškem župniku, 
gospodu Jožetu Vrtovšku maševal še en 
duhovnik , na koru p o d čudovitim kaset
nim s t ropom iz konca 17. stoletja, ki so ga 
prenovi l i v lanskem letu, pa je vsakič pe l 
<-lrug pevski zbor. Tako so prvo nedeljo v 
maju zapel i domači cerkveni pevci o b 
pomoči pevcev iz. Kolovrata, tem je sledil 
Moški pevski zbor Janko Kersnik iz. Luko
vice, tretjo nedeljo je navdušil M P Z Lipa s 
Trojan, p r i zadnji sveti maši pa je zapel 
Šentviški z v o n . Vsi zbor i so se pO maši, ki 
Se je zaključila s pet imi l itanijami, pred
stavili še pred oltarjem in zapel i nekaj 
Pesmi, ki so jih izbrali sami. 

Poleti na Golčaju ne bo svetih maš, 
nova slovesnost pa se po besedah blago-
viškega župnika - letos že tretje leto, obe
ta v začetku septembra. Da se bo na 
Golčaju tudi takrat zbralo vel iko verni
kov, seveda ne d v o m i m . 

MS 

UPOKOJENCI NE POČIVAMO 
Naše društvo tudi v letošnjem letu 

p r i d n o nadaljuje z najbolj pri l jubl jeno 
dejavnostjo - izleti . Tako smo imel i v tem 
letu o d aprila d o sedaj že štiri in vsi so bi l i 
Po lno ob iskani . Naši izleti so razdeljeni 
nekako na dva dela, in sicer v p r v e m delu 
Si o g l e d a m o kul turne , zgodovinske in 
turistične zanimivost i naše lepe Sloveni
je, d r u g i del pa je namenjen kosi lu in za
bavi. K l jub temu da smo "upokojenc i " , se 
znamo prav lepo zabavati, pa tudi zapo
jemo in zaplešemo radi. Na naših izletih 
je v e d n o prisoten harmonikar , ki rad raz
tegne svoj meh, tako da je veselje na 
višku. 

V letošnjem letu smo v našem društvu 
Pričeli z novo dejavnostjo - p o h o d n i -
Stvom. Imamo vodiča, k i vas b o z ve
seljem popel jal na krajše in malo daljše 
P o h o d e po naši občini , saj ima tol iko le
pih kotičkov, ki jih prav gotovo še vsi ne 
Poznamo. Ti pohodi so vsako drugo sre
do v mesecu o b 8. uri zjutraj. 

Za lažje kontaktiranje smo na društvu 
nabavili telefon, na katerega nas lahko 
Pokličete vsak dan o d jutra d o večera, 
r adi vam b o m o o d g o v o r i l i na vaša vpra
šanja in sprejemali naročila za izlete i n 
Pohode, Številka mobitela , na katerega 
nas jahko kličete je: 040-536-675. 

Želimo, da se nam pridružite tudi tisti, 
ki do sedaj iz kakršnegakoli vzroka še 
niste bi l i z. nami, kajti čim več nas bo, 
l e P š e nam bo. 

Društvo upokojencev 
Lukovica 

ŠAHISTI SD CRNI GRABEN 
SO SE SPET IZKAZALI 

Ekipa Črnega grabna I na zaključnem turnirju v Komendi 

Šahisti Šahovskega društva Črni 
graben so se v tem polletju dosti 
vključevali na posamična in na ekip
na tekmovanja. E k i p n o so sodelovali 
na 54. l jubljanski šahovski l ig i - II. 
delavski l igi in zasedli 5. mesto med 
12 ekipami , na zaključnem turnirju 
12. 4. 2001 pa 10. mesto v postavi: 
Janez Hribar, Viktor Hribar, Alojz 
Cijan, Janez Pustotnik (z rezervami 
Tomo Omahna , Bojan Marinček, 
Marjan Dolinšek, Viktor Jemec, 
Slavko Rukavina, Marjan Vindišar, 
Mart in Andrejka in Franc Andrejka) . 

Na turnirju Moravče 2001 je na 
ekipnem tekmovanju zmagala ekipa 
Vele Domžale, druga je bila ŠD Ter
mit Moravče, na 3- mesto se je uvrstila 
naša ek ipa ŠD Črni graben v postavi: 
Alojz Cijan, Tomo Omahna, Bojan 
Marinček, Marjan Dolinšek. Nastopi
lo je 7 ekip. 

Ustanovljena je bila Domžalsko-
kamniška šahovska liga 2000/01, kjer 
je tekmovanje potekalo o d jeseni 
2000 d o p o m l a d i 2001. Nastopala je 
naslednja postava po deskah: Janez 
I [ribar, Viktor Hribar, Tomo Omahna, 
Bojan Marinček, Viktor Jemec, Mar
jan Dolinšek, Marjan Vindišar. D o 
segli so zelo dobro 3. mesto, za 
ekipama K a m n i k a in K o m e n d e I. So
delovalo je 14 ekip z domžalsko-kam-
niškega območja. E k i p a Črni graben 
II je osvojila 7. mesto (postava: Janez 
Pustotnik, M i l a n Vidergar, Janez V i -

dergar, Slavko Rukavina, Alo jz Cijan, 
Franc Andrejka, Mart in Andrejka) . 

Na zaključnem turnirju 24. 5. 2001 
v K o m e n d i pa je ek ipa v postavi: Ja
nez Hribar, Viktor Hribar, Bojan Ma
rinček, Viktor Jemec in rezerva Alo jz 
Cijan zasedla 4. mesto za ek ipami , 
K o m e n d a I, D o b in Termit Moravče. 

Na turnirju v D o b u , 3. 3. 2001, je b i l 
6. T o m o Omahna , 7. Marjan Dolinšek 
in 20. Alo jz Cijan. 

V počastitev praznika občine Trzin, 
19. 5. 2001, je b i l Tomo O m a h n a 10. 
m e d 46 udeleženci. Čestitke! 

Na turnirju {posameznikov Izlake 
2001, 26. 5. 2001, je bi l vrstni red tak
le: 33- Alojz Cijan, 49- T o m o O m a h n a 
in 60. Slavko Rukavina 

V počastitev občinskega praznika 
K o m e n d a 27. 5. 2001 je zasedel T o m o 
O m a h n a 19. in Janez Vidergar 28. 
mesto. 

Nevedeni niso vsi rezultati naših 
udejstvovanj, vendar se že iz teh po
datkov v i d i precejšnja vnema šahi-
stov. Pojavlja se že potreba po večjem 
prostoru, k i ga b o treba v bodočnosti 
dobi t i . 

Trening večeri se odvijajo ob pet
k i h po 20. uri , vsako prvo nedeljo v 
mesecu pa je retingiran turnir v gasil
skem d o m u v Šentvidu (9 kol p o švi
carskem sistemu). 

Vključite se še ostali ljubitelji.. 

V i k t o r Jemec 



SPEV MLADOSTI 
- CVET RADOSTI 

Prireditev v korist šolskega 
sklada OŠ Janka Kersnika 

Brdo 
Kulturni dom Lukovica, 

24. 5. 2001 od 18.00 do 20.30 

Priprave za p r v o akcijo zbiranja sred
stev za šolski sklad so se začele že v 
apr i lu , učenci pa so se p o d vodstvom 
učiteljev in mentorjev pripravl jal i ce lo 
šolsko leto. Teden d n i pred prireditvi jo je 
več kot 550 učencev matične šole in 
obeh podružnic odnes lo d o m o v zgiban
ko - vabilo s p r o g r a m o m , nekaj plaka
tov pa smo razobesi l i na v i d n a mesta v 
občini . 

Z veseljem, a o b e n e m s strahom smo 
pričakovali o d z i v staršev. Bo dvorana 
p o l n a ali b o d o učenci svoje točke odigra
li pred prazn imi sedeži? Nervoza je po
pustila šele v zadnj ih minutah, ko smo 
videl i , da se prostor pred občinsko 
stavbo p o l n i , ljudje pa z zanimanjem 
pričakujejo začetek prireditve. 

S p r o g r a m o m smo želeli pokazat i , 
kako naši učenci razvijajo svoje sposob
nosti in interese v dejavnostih, kjer se 
lahko sprostijo, razvijejo domišljijo, se 
umetniško izražajo. Vse to potrebujejo za 
zdrav in celostni razvoj in da sprosti jo 
svojo ustvarjalno energijo p o n a p o r n i h 
vsakodnevnih šolskih obveznost ih . Tru
d i m o se, da bi takih dejavnosti p o n u d i l i 
čim več in vključili čim več otrok. Zato je 
bi lo točk programa vel iko in prireditev 
dolga, za nekatere mlajše obiskovalce 
morda kar predolga . U p a m o pa, da ste 
gledalci začutili živahen utrip šolskega 
živ ljenja in mladostno veselje vaših otrok 
- naših učencev. 

Z veseljem sporočamo, da smo z 
vs topnino zbral i 58.000,00 tolarjev, ki 
b o d o varno spravljeni na računu šolske
ga sklada počakali na začetek novega šol
skega leta. U p r a v n i odbor , v katerem so 
trije predstavniki sveta šole in štirje pred
stavniki sveta staršev, b o jeseni pr ipravi l 
finančni načrt in plan porabe sredstev 
ter z njim seznani l vse starše. V šolskem 
skladu SO tudi že sredstva, ki sta jih na 
p o b u d o sveta staršev nakazali Krajevna 
skupnost Lukovica in Prevoje za učence 
iz teh krajevnih skupnost i za šolo v na
ravi in tabore v naslednjem šolskem letu. 
Tako je naš šolski sklad počasi zaživel in 
upamo, da b o m o lahko s p o m o č j o pri 
spevkov staršev in drugih donator jcv 
uresničili kakšno željo in potrebo šole, ki 
je z r e d n i m i sredstvi ne moremo. 

O b tej priložnosti se še enkrat v imenu 
vseh učencev in delavcev šole zahvalju
jem obiskovalcem za pr ispevke v šolski 
sklad. Pohvali la bi rada vse nastopajoče 
in njihove mentorje, se zahvali la vsem, ki 
ste kakorkol i pomagal i pri organizaci j i in 
izvedbi prireditve. 

Posebej me veseli, da tako d o b r o sode
lujemo z G o d b o Lukovica, G l a s b e n o šolo 
Domžale in Plesno šolo M i k i . Zahvalju

jem se delavcem Obč ine Lukovica, k i 
nam v e d n o pri jazno priskočijo na po
moč in g o s p o d u županu, ki o b takih 
priložnostih rad pogost i nastopajoče. 

Veseli b o m o mnenj staršev in d r u g i h 
obiskovalcev, pohvalnih ali kritičnih, saj 
nam b o d o v o d i l o za pripravo podobnih 
srečanj v pr ihodnos t i . 

M n o g i pa so šoli pomagal i že v prej
šnjih letih, še preden je zaživel šolski 
skiad. Na tem mestu se zahvaljujem za 
sponzorska ali donatorska sredstva za 
šolo v naravi in tabore, za Zdravo šolo, za 
turistično dejavnost na šoli, za šport in 
m n o g e druge šolske in obšolske dejav
nosti vsem, ki pomagate našim učencem. 
To so občina, g o s p o d župan, krajevne 
skupnost i , gasilska društva, športno in 
turistično društvo, društvo prijateljev 
mladine , gostinska in druga podjetja, 
o b r t n i k i , zasebniki in vsi, ki čutite z 
m l a d i m i . 

Z d e n k a Pengal, ravnatelj ica 

POGLED Z ULICE 
Tak je bi l naslov prireditve, ki so jo 

pr ipravi l i učenci O s n o v n e šole Janka 
Kersnika Brdo in podružničnih šol 
Blagovica in Krasnja. Predstavili so svoje' 
obšolske dejavnosti na zelo simpatičen 
način. 

Najprej so .s starejšimi kolegi iz, I.uko-
viške g o d b e zaigrali nekaj skladb pred 
kulturnim d o m o m v Lukovic i in o b tem 
se postregli z dobrotami , ki so jih spekl i 
pr i gospodin jskem p o u k u . Obo je j i ' za 
pohvalo! Nato pa smo v dvorani videl i 
prestavo Cirkus , k i so jo izvedli učenci 
podružnične šole Krašnja. M l a d i n s k i 
zbor je za|>el tri pesmi, zatem pa je dram
ska skupina turističnega krožka uprizori
la predstavo Počitnice v gradu. Učenci 
glasbene šole so se predstavil i kot solisti . 
V mladinsk ih delavnicah pa so predstavi
li Basen o mački, s katero so o p o z o r i l i na 
nevarnost zasvojenosti. Mladi g lasbeniki 
so nas zabavali pred lutkovno predstavo 
blagoviške šole Zaljubljeni žabec. Bla-
goviška podružnična šola se je predstavi
la še s predstavo Sneguljčica. Program 
prireditve pa se je končal z nastopom 
plesne s k u p i n e M i k i . Zares bogat kultur
ni in poučni program, pa vseeno ni na
p o l n i l lukoviške dvorane. M o r d a zaradi 
vstopnine, ki pa je bila namenjena šol
skemu skladu in bo gotovo prispevala h 
kvalitetnejšemu delu šole. 

Način zbiranja sredstev za bogatejši 
program dela šole je vsekakor s p o d b u 
den in u p a m , da b o v naslednjih letih 
doživel večjo podporo l judi. Hkrati bo
mo lahko vsi bolje seznanjeni z. aktiv
nostmi učencev, kar nam bo približalo 
razmišljanje mladih , za katere vse preveč 
krat najdemo premalo časa in razume 
vanj a, v n e n e h n e m hitenju za doseganje 
lastnih ciljev. 

V. G . 



BRALNA ZNAČKA 
Branje knjig je gotovo p o m e m b n o 

za splošno razgledanost in izgradnjo 
celovite osebnosti. V času računalni
kov in televizije se bralna kultura na 
splošno znižuje, zato je toliko bolj raz
veseljivo, da je na Osnovni šoli Janka 
Kersnika Brdo in njenih podružnicah 
v Blagovici in Krašnji veliko pr idnih 
Bralcev. Bralno značko je osvojilo kar 
386 šolarjev in 62 predšolskih otrok. 
Posebej pohvalen |e odnos staršev, ki 
30 s svojimi predšolskimi otroki kar 
95,3 % uspeli. Učenci od 1. do 4. razre
da so bili 83,9% uspešni, od tega v 
podružnici Krašnja kar 88,8 %. Veliko 
slabši pa so učenci od 5. d o 8. razreda, 
saj je njihov uspeh le 54,3 %. Slednje 
kaže, da z zmanjšanim vpl ivom star
šev tudi upada bralna kultura, kar ni 
posebno spodbudno, 

Za nagrado so si mlajši ogledali 
predstavo gledališča "Joj M o l i " , k i sta 

jo odigrala klovn in čarovnik. Starejši 
pa so lahko uživali ob pogovoru z 
angleškim mladinskim pisateljem 
Davidom Belbinom, ki je prispel v Slo
venijo na obisk na povabilo založbe, 
ki je že izdala več njegovih knjig. Po
leg naše šole je obiskal še šolo v Novi 
Gor ic i in v Moravčah. Naši učenci so 
mu postavljali prav zanimiva vpra
šanja, in tako smo izvedeli, da piše že 
sedemnajst let. Je rodoljuben, rad 
kolesari in naša domovina mu je zelo 
všeč. Zagotovo se bo še napotil k nam. 
Piše predvsem kriminalke, k i se nana
šajo na življenje mladih. Osnove za 
zgodbe poišče kar v svojem okolju. 
Živi v Sheffieldu, K pisanju ga je spod
budila nemoč ljudi, ki o d življenja 
pričakujejo več, kol so sposobni spre
jeti in narediti. 

Letošnja bralna značka je m i m o . 
U p a m o , da se bo uspeh starejših os-

Pisotelju Davidu Belbinu smo izročili spominsko dar i lo 

novnošolcev v naslednjem letu iz
boljšal. Vsem, ki so jo letos osvoji l i , 
pa iskreno čestitamo. 

V. G. 

50 LET GLASBENE SOLE DOMŽALE 
O b tem svojem jubileju so tudi v 

Lukovici |">ripravili koncert učencev s 
tega območja . Veliko mladih je nabi
ralo svoje glasbeno znanje v tej šoli. 
O d leta 1963 pa deluje tudi oddelek 
na O s n o v n i šoli Janka Kersnika na 
Brdu. Trenutno se največ učencev uči 
na pihal ih . Verjetno je k temu pripo
mogla tudi potreba naše pihalne 
godbe. V nekaj letih se b o d o tako 
njene vrste i z p o p o l n i l e in usposobi le 
2a igranje zahtevnejšega repertoarja, 
seveda pa se naši mladi glasbeni 
navdušenci učijo tudi igranja na kla
vir, kitaro, harmoniko in tolkala. Pro

gram oddelka na B r d u naj bi se v 
naslednjih letih še razširil. Vsekakor 
pa je b i lo iz nastopa v i d n o , da dela 
Glasbena šola Domžale sistematično, 
in zato ni čudno, da njeni učenci 
lahko najdejo pot v razne ansamble 
in orkestre. V programu smo slišali 
tudi dva solo pevca, ki si bogastvo 
glasu Izpopolnjujeta s tehničnim zna
njem v glasbeni šoli. Že res, da je b i lo 
pri začetnikih opazit i nekaj negoto
vosti pr i izvedbi , vendar je celoten 
program izzvenel prisrčno i n je b i l 
izbran z izdatno mero okusa, tako da 
je lahko žal vsakemu, ki ga ni slišal. 

Skratka: iskrene čestitke vodstvu in 
pedagogom Glasbene šole Domžale 
za njihov jubilej in vel iko uspešnih 
učencev j im želimo. 

G o s p o d župan Anastazij Živko 
Burja je ravnatelju šole ob prazniku 
izročil priložnostno darilo, se m u za
hvalil za sodelovanje in poudar i l 
skromne zahteve šole glede na pri
spevek, k i ga šola daje našemu pro
storu z vzgojo mladih. 

V. G. 



V GOSTIH PRI FRANCETU 

Otroke je pričakal rokovnjač France 

ROKOVNJAČ 
SKOZI OTROŠKE OČI 

" K d o je rokovnjač?" sem nekega 
dne vprašala male šolarje na Brdu, 
ker me je zanimalo, kako naši naj
mlajši vidi jo s i m b o l našega Črnega 
grabna. 

"Ne vem," je b i l najpogostejši od
govor, nekateri pa so ga že opazi l i na 
različnih krajih v različnih situacijah. 
Nataša se je s p o m n i l a na časopis, 
Luka ga je o p a z i l na zastavi, Ambrož 
ga je v idel tam, kjer je bi la veselica, 
Brigita pa je vedela, da jezdi konja. 
Matjažev rokovnjač je oblečen v 
ok lep in ima sabljo, Janez pa je trdil, 
da je to lopov, narisan na časopisu 

Rokovnjač na obisku v mali šoli 

Rokovnjač. Z željo, da otroci sami 
sprašujejo in raziskujejo, sem j im 
naročila, da starše, stare starše ali pa 
sosede vprašajo, k d o je rokovnjač. 

Motivacija je bila velika, zato so 
odgovori naslednjič kar deževali. 
Vedeli so, kako so bi l i rokovnjači ob
lečeni, kje so se skrivali , da jih je b i lo 
veliko v Črnem grabnu. Skupaj s star
ši so brskali po knjigah, starih ča
sopis ih in fotografijah. Prinesl i so iz
rezke iz časopisov, fotografije z 
nekdanjih rokovnjaških taborov, kjer 
so sodelovali tudi njihovi starši in 
stari starši, kaseto N i k a Zajca z 
njegovo Rokovnjaško polko, luko-
viško zastavo, grb... Pripovedovali so, 
da so rokovnjači bogatim jemali in 
dali revnim. Vedeli so, da rokovnjači 
niso bi l i vedno d o b r i . 

Ker je b i lo zanimanje za rokov-
njača veliko, sem v s k u p i n o povabila 
g o s p o d a Franca Pavška, predsednika 
Olepševalno turističnega društva 
Brdo - Lukovica. Pri jazno se je odzval 
vabi lu i n o t r o k o m na zanimiv način, 
ob m n o g i h fotografijah, k i jih je pri-

Pred domači jo Franca Cerarja v Luko
vic i se je ustavil SAPov avtobus. Pripeljal 
je s k u p i n o mladih radovednežev iz neke
ga l jubljanskega vrtca. Najprej kar niso 
upali d o strica Franceta, ki jih je pričakal 
v rokovnjaški preoblek i , s konjem o b 
sebi in gorjačo v rokah. 

Pa so se kaj hitro razživeli, posebno, 
ker so lahko zajahali kobi lo , na katero jih 
je dvigoval France. Njegova soj iroga pa 
jih je postregla s s o k o m . Potem j im je ro
kovnjač še razložil, k d o so bi l i rokovnjači 
in kako so živeli. K a k o se kleplje kosa in 
kako se kosi , je b i lo tudi z a n i m i v o za 
malčke. Najbolj pa so bi l i veseli mladih 
muckov, k i so jih lahko božali. Zatem so 
jih navdušile račke. Posebej pa so bi l i 
veseli, ko jim je stric France pokazal 
g n e z d o na drevesu. Na s p r e h o d u v bližnji 

nesel s seboj, razlagal z g o d o v i n o ro-
kovnjačev, in kako se jih še vedno 
spominjamo na različnih prireditvah: 
rokovnjaški tabori, rokovnjaški po
hodi , sejmi v Lukovici . . . Ime so po
sodi l i tudi nekdanj im nogometašem, 
po njih se imenuje golaž, kruh.. . 

Uradno je postal s imbol naše 
občine, ki so ga u p o d o b i l i na zastavi 
in grbu. 

Po doživetem so otroci risali, se 
pogovarjali in še vedno se včasih radi 
igrajo "rokovnjače". 

O b dejavnosti, ki smo jo izvajali 
ves mesec, so otroci izvedeli m n o g o 
novega - še vedno pa j im n i čisto ja
sno, kaj je bi l rokovnjač - junak ali lo
pov? Začeli pa so o tem razmišljati in 
upam, da b o d o tudi v bodoče ne
znane stvari z veseljem raziskovali. 

Vzgojitel j ica Nada 

log pa so se že tako razigrali , da so imele 
vzgojiteljice kar dosti dela. Opazovali so 
žabe in polžke, France pa j im je pokazal , 
kaj napravi jo mravlje z. drevesom, ki troh-
ni . Čas je hitro mineval , in flancati, ki jih 
je pripravi la gospodinja , so šli d o b r o v 
tek. Otroci SO v vsakem kotu domači je 
našli kaj zanimivega in rokovnjač France 
je bil kar naenkrat njihov d o b r i stric, k i je
za vsakega našel pri jazno besedo in je za 
vsak predmet vedel, čemu služi. Prav nič 
se j im ni m u d i l o domov, pa kaj, ko se pa 
vzgojitel jem vedno nekam m u d i . 

Poslovil i so se, čeprav neradi, in mor
da b o d o nekoč, ko b o d o večji, poiskal i 
rokovnjača Franceta in njegovo ženo, ki 
sta j im podar i la lep dan in povedala to
l iko novega. 

V. G . 



Predsednik O G Z Lukovica Matjaž Mrkovšek 

B 

ORGANIZIRANOST, DELA IN NALOGE GASILSKE 
ZVEZE LUKOVICA 

Veliko je Že bilo napisanega v našem 
glasilu O gasilcih, nj ihovih društvih ter 
delovanju, o Gasilski zve/i pa razen o b 
ustanovitvi in občnem z b o r u bolj malo, 
zato smo zaprosi l i za razgovor predsed
nika Matjaža Markovška in poveljnika 
Blaža Judeža, da nam podrobneje pred
stavita njeno delovanje. 

O b nastanku novih občin se je p r e d 
štirimi leti pojavila potreba tudi po 
ustanovitvi gasilske zveze Lukovica. Na
stanek zveze je temeljil predvsem v po
vezovanju gasilskih društev navzven in 
Gasi lsko zvezo Slovenije. Seveda so želeli 
gasilci tudi vedeti, kako in kam so do
deljena denarna sredstva, ki j im p o za
konu pripadajo in z njimi tudi sami ra
c iona lno upravljajo. 

Matjaž. Markovšek, njen predsednik 
(prvi in doslej edini ) , pr ipoveduje : "Usta
noviteljice zveze so prostovoljna gasilska 
društva - Trojane, Blagovica, Krašnja, Lu
kovica in Prevoje, katerih vsako društvo 
šteje približno sto članov, o d lega je 
dvajset operativcev - to je posebej uspo
sobl jenih gasilcev, ki sodelujejo pr i inter
venci jah. Predsedstvo zveze sestavljata 
po dva člana vsakega društva in po
veljnik zveze. Predsednik vodi prven
stveno organizaci jske naloge zveze, za 
delo na operat ivnem področju pa je 
Zadolženo poveljstvo gasilske zveze, ki 
ga sestavljajo poveljnik in podpoveljniki 
gasilskih društev." 

Gasi lska zveza je vmesni o z i r o m a po
vezovalni člen med o s n o v n o cel ico in 
Gasi lsko zvezo Slovenije. Naloga zveze je 
nudit i predvsem strokovno pomoč gasil
sk im društvom, prenašanje informaci j in 
nalog z Gasi lske zveze Slovenije na d r u 
štva, organiziranje s trokovnih izobraže
vanj, usposabljanje članov društev, vo
denje operat ivnih načrtov na lokalni 
ravni, pomaga tudi pri organizaci j i in 
vodenju finančnih zadev. Usklajuje jiove-
Zovanje in delovanje med mladimi člani 
gasilcev, veterani in članicami. 

/a bol jšo povezavo med področnimi 
gasilskim zvezami in Gasi lsko zvezo Slo
venje je vmesni člen regijski svet Ljublja
na l i l , v katerega spadajo naslednje GZ: 
K a m n i k , K o m e n d a , Mengeš, Domžale, 
Moravče, Litija in Lukovica. Regijski svet 
ni nikjer zaveden, nima pravnega statusa, 
ima pa predvsem naloge izobraževanja, 
ki jih same zveze ne morejo organizirat i 

Predsednik Markovšek nadaljuje: " M e d 
Gasilsko zvezo Lukovica, o b č i n o Luko
vica in prostovol jnimi gasi lskimi d r u 
štvi je podpisana tripartitna p o g o d b a o 
Opravljanju javne gasilske službe v ob
čini, o urejanju medsebojnih odnosov, 
delu in nalogah ter f inanciranju." 

Seveda se predsednik ni mogel izogni 
ti vprašanju, kako je urejeno financiranje 
in kakšna sredstva imajo na razpolago. 
"Torej, zveze se financira izključno iz. 
Proračuna Obč ine Lukovica in požarne 
takse." 

Malce potrto dodaja: "Denar, ki je na-
'n< njen delovanju zveze in društev, se 

Poveljnik C Z 

Interventna enota B lagovica 

morebit i nepoznavalcem zdi velik znesek, 
nekaterim celo nepotreben mrtev kapital , 
za katerega se morebit i šele o b kakšni 
večji nesreči zd i majhen ali celo pre
majhen. Največja postavka o d h o d k o v so 
vsekakor zavarovanja gasilcev in opreme, 
vzdrževanje opreme, izobraževanje in 
usposabljanje, organizacijske naloge. Za 
investicije pa ostane bore malo ali nič, kar 
pa se b o izkazalo za h u d o narobe- čez 
nekaj let, ko b o m o videl i , da nas je prehi
tel čas in ne moremo slediti novostim in 
napredku na področju gasilske oprem
ljenosti, ki je posledica stalnega razvoja in 
napredka članstva." 

Kl jub n a p o r o m in finančnim zmož
nost im občine , ki jih vlaga v gasilstvo, pa 
je v posameznih društvih še v e d n o naj
večja sol idarnostna p o m o č krajanov pr i 
n a k u p u osnovne o p r e m e za požarno var
nost. 

Ko smo s p r e d s e d n i k o m izčrpali sko
raj vsa vprašanja glede organiziranost i , 
delovanja in financiranja zveze, je Blaž 
Judež predstavil še operat ivni načrt. 

Blaž Judež nadaljuje pogovor : "Za 
samo požarno varnost v občini je preko 
operat ivnih enot zadolženo poveljstvo. 
Njegova naloga je izobraževanje, izde
lava operat ivnega načrta zveze ter načrta 
alarmiranja zveze, izpeljava gasilsko -
Športnih tekmovanj, spremljanje in nad
ziranje gasilsko - reševalnih akcij ter 
analiza le-teh, nadzor nad prav i lno izb i ro 
opreme in orodja ter osebne zašite oziro
ma opremljenost i enot v p o s a m e z n i h 
društvih. Vedeti je namreč treba, da so za 
vso o p r e m o , oblačila, vozila ter ostalo, 
določena posebna pravila, zakoni in 
predpisi, ki jih je treba spoštovati in jih 
upoštevati. 

"Lani je b i l na predlog poveljstva in 
župana sprejet sklep o kategorizaci j i 
gasilskih enot in njihovi m i n i m a l n i 
opremljenost i za delovanje. Potreba (ze
lja) je, da ta sklep ne b i ostal samo na 
papirju, ampak bi ga v najkrajšem mož 
nem času realizirali ." 

"Kot prvo je- potrebno zagotoviti po 
moč občanom o b naravnih nesrečah in 
požarih. Organizaci ja tehnično reševalne 
vaje, preverjanje p o društvih, izpeljava 
občinskega tekmovanja, pomoč pri izpe
ljavi tekmovanj, dopolnitev načrta alar
miranja in drugih tehnično reševalnih 
vaj. Imajo tudi p lan izobraževanja, ki ob
sega organizaci jo tečaja za naziv strojnik 
in gasilec, obnovi tveni tečaj za tehnično 
reševanje, obnovitev tečaja na d i h a l n i h 
aparatih, potrebno je izobrazi t i vodjo 
enot ter povel jnike društev." 

Za konec pogovora je predsednik 
Matjaž. Markovšek dejal: " K l j u b vsem 
težavam, s katerimi se sreču jemo pri 
našem delu, upamo, da d e l a m o v d o b r o 
in korist vseh krajanov. Ena o d prioritet 
nih nalog zveze bo izdelava analize 
požarne varnosti in načrta razvoja Gasil 
ske zveze, s kater im naj b i se na najvišji 
Stopnji odpravi la določena nesoglasja." 

Spoštovana prostovoljna gasilca, kar 
tudi sta Matjaž, in Blaž, hvala vama za p r i 
jazen pogovor in izčrpne informaci je o 
delovanju zveze. Upa jmo, da b o d o imeli 
gasilci čim manj dela na konkretnih re
ševalnih akcijah. 

Milena Bradač 



k u l t u r a 

Šentviški zvon 

LETNI KONCERT V ŠENTVIDU 

Letošnji letni koncert v občini Lukovica 
je izzvenel v izvedbi dveh mešanih pev
skih zborov osemnajstega maja v K u l 
turnem d o m u v Šentvidu. Na njem sta 
sodelovala Mešani pevski zbor Zarja iz 
Šentvida pri Planini in domači mešani 
pevski zbor Šentviški zvon. Lepo petje 
obeh zborov je ubrano povezoval doma
čin Matej Kotnik, k i je v u v o d n e m nago
v o r u pozdravi l vse zbrane ljubitelje petja, 
ki smo kul turni prostor povsem zapoln i l i . 

Preden so spregovori le pesmi , je bi l 
poudar jen tudi namen srečanja o b e h 
Sentvidov, ki ni naključje, temveč triletno 
organiz irano prijateljevanje pevskih 
zborov vseh s lovenskih Sentvidov. Lani je 
bilo njihovo srečanje v naši občini , letos 
pa v Šentvidu pri Stični. Z a n i m i v o , da se 
je prijateljska vez nastopajočih začela 
tkati pred nekaj leti na k u l t u r n e m tednu 
v Šentvidu nad Ljubljano, kjer se je tudi 
p o r o d i l a zamisel o srečanjih zborov 
Sentvidov Slovenije. 

Slovenske narodne pesmi so zares 
lepe, tako njihovo besedi lo kot melodi ja. 
V njih so skrita bogata zrna slovenskega 
kul turnega izročila, zato so nam vsem v 
ponos . Vel iko truda, ki ga pevke in pevci 
znova in znova darujejo na vajah, je 
bogato zadoščenje v nj ihovih dušah in 
vseh nas, k i s m o imel i p o s e b n o srečo, da 
smo lahko pr is luhni l i tako ubranemu 
petju, k i človeška srca razvnema, ustvarja 
prijateljske vezi in vsestransko bogati 
ku l turno življenje v našem kraju. 

Mešani pevski zbor Zarja deluje o d 
leta 1990 p o d vodstvom dir igenta Mateja 
Romiha. Nj ihovo petje ohranja tradicijo 

slovenske pesmi , radi pa zagrizejo tudi v 
težji repertoar domačih in tujih avtorjev. 
Velik aplavz sta prejela solista, k i sta za
pela koroško narodno pesem Še rožee so 
žalovale. 

Domači Šentviški z v o n p o d vodstvom 
Karla Leskovca je poslušalce p o n o v n o 
navdušil, kot že nekajkrat v letošnji sezo
ni . Vsaka njihova pesem je izžarevala 
neko posebnost. Pesem Pod klančkom 
sva se srečala pa je čisto domača, saj je 
nastala prav na Prevojah, kar je b i lo kot 
zanimivost tudi poudarjeno. 

O b k o n c u tega spomladanskega kon
certa je s ledila iskrena zahvala organiza
torja sodelujočim in vsem, ki so kakorko
li pomagal i omogočit i njegovo izvedbo. 
D a je zares koncer tn i večer v nas v z b u d i l 
občut je lepega, je ob zaključku poudar i l 
tudi g o s p o d Z i v k o Burja, župan naše ob
čine, ki je v vsesplošni s p o d b u d i in po
hvali domačinom zaupal , da si zaslužijo 
boljše in lepše prostore kul turnega do
ma, kar se bo v pr ihodnost i tudi uresniči
lo. 

Marta Lavrič 

LIMBARJEVIH PET LET 

Kulturno izobraževalno društvo 
Limbar iz Moravč praznuje pet let 
dela. O b tej pr i l ik i so pr ipravi l i kon
cert komornega zbora. Na isti pr i 
reditvi so predstavili tudi svoje delo v 
petih letih obstoja. 

Že v prvem delu koncerta je bi lo 
očitno, da pevci, k i sestavljajo komor
ni zbor, ne pojejo šele pet let, saj 
njihova kvaliteta vsekakor presega 
tako kratko obdobje pevskega udej-
stvovanja. Zato tudi ni čudno, da so že 
imeli uspešna gostovanja v tujini. 
Zborovodkinja Elizabeta Kunavar, ki 
volontersko vodi zbor, kar je danes 
prava redkost, to opravlja zelo 
profesionalno in avtoritativno, kar za
gotovo pr ipomore k večjemu uspehu. 
Mecl o d m o r o m so predstavili tudi gle
dališko skupino , ki je v petih letih 
pripravila pet predstav za odrasle, 
nekaj več pa za najmlajše gledalce. 
Sodelovali so na vseh občinskih pro
slavah in drugih prireditvah v kraju. 
Sodelujejo tudi v programu Baragov 
duatlon, to je tek in kolesarjenje.V 

Komorni zbor Limbar 

prvem delu koncerta je zbor zapel se
dem skladb tujih avtorjev, v drugem 
delu pa so zazvenele domače pesmi. 
Tudi pri teh pa so posegli po zah
tevnejših priredbah in jih prav tako 
kvalitetno interpretirali. Vsekakor je 
bi lo prvih pet Limbarjevih let zelo 
uspešnih. 

Žal pa tudi občanom Moravč kultu
ra ni posebno pri srcu, saj je bi lo v 
dvorani samo 52 gledalcev, pa še od 
teh nas je b i lo osem iz Lukovice. 
Nekateri so prihajali tudi s polurno 
zamudo, kar tudi po svoje govori <> 
kulturni osveščenosti ljudi. 

V. G. 



EMANUEL komorni zbor iz Celja 

Slovenci smo narod dobrih pevcev; o 
tem priča med drugim veliko število 
pevskih zborov, ki so iz leta v leto kako 
VOStnejŠi, Eden izmed njih je tudi Komorni 
zbor Emanuel iz Celja, ki je 12. maja 2 0 0 1 
gostoval v Kulturnem domu v Lukovici. 

V zboru poje od 2 2 - 2 S fantov in deklet 
(no nekaj se jih je v zadnjem času tudi po
ročilo), ustanovljen pa je bil leta \()')<) na 
pobudo članov mladinske veroučne sku
pine v župniji sv. Danijela v Celju, /e od 
začetka jih vodi Bernarda Kink. Poleg petja 
v župnijski cerkvi nastopa in koncertira po 
vsej Sloveniji, zamejstvu in V Avstriji ter 
Sodeluje na različnih revijah in pevskih fe
stivalih. Snemali so za radio Ognjišče in za 
arhiv Katlia Slovenija. Leta 1997 SO na držav
nem tekmovanju "Naša pesem" v Mariboru 
prejeli srebrno plaketo, jeseni 1998 pa prav 

tako srebrno plaketo na mednarodnem tek
movanju na Dunaju. Januarja 2 0 ( 1 0 je zbor 
organiziral zelo odmeven zborovodski se
minar "renesansa in barok", v goste pa po
vabil svetovno priznanega dirigenta Timo-
thva Brovvna iz Anglije. 

V prvem delu koncerta v Lukovici so peli 
mašo slovenskega skladatelja I lugolina Sat 
lucija in nato še nekaj tujih pesmi iz raz
ličnih obdobij . Za drugi del koncerta pa so 
izbrali slovenske in sicer Benjamina Ipavca 
- Domovini , Mateja l luhada - Je pa davi, 
Sama Vremšaka - Pojdam u Rute, Franca 
Kimovca - Prelepe svetle zvejz.dice in Da
nila Svata - Moj očka so mi rekli. 

Ne samo zbor kot celota, ampak tudi 
posamezni solisti (Spela in Matevž Kink, Jas
mina Maček, Sebastjan P< idbregar) s< > navdu
šili, ŽAL, maloštevilno občinstvo v dvorani. 

Po koncertu sem se pogovarjala z go
spodom Matevžem K i n k o m in izvedela še 
veliko zanimivega o zgodovini zbora, nji
hovih članih in tudi o njem. Delček tega bi 
želela predstaviti tudi bralcem Rokovnjača, 
saj je Matevž Kink od lanske jeseni postal 
naš občan. 

Gospod Matevž izhaja iz zanimive glas
bene družine iz Celja. Njegov ded je bil 
organist In odličen tenorist, prav tako 
Matevže v oče Joži', ki pa |e bil tudi goreč 
zbiralec ljudskih pesmi in zborovodja. 
Njegova starejša sestra Bernarda je prole.so 
rica glasbe in poučuje na Škofijski gimna
ziji v Ljubljani in je med drugim tudi 
zborovodkinja Emanuela. Tudi mlajša se 
stra Klara je glasbeno nadarjena in se je 
odločila za studij na glasbeni akademiji v 
Ljubljani, v pevskem zhoru Emanuel poje 
že osmo leto, kot korepetitorka je celo se
strina pomočnica ter spremlja zbor na 
orglah. V opatijski cerkvi v Celju vodi 
otroški pevski zbor. 

Kaj pa Matevž? Kdor se je že srečal z 
njim ali ga slišal peti, se bo strinjal z menoj, 
da je odličen pevec in sijajen človek Prepe
va že od otroških let. Med obiskovanjem 
celjske gimnazije ga je prevzelo .solopetje, 
nato je med studijem umetnostne zgodo 
vine hkrati obiskoval srednjo glasbeno in 
baletno šolo (oddelek za solopetje pri prof 
Marku Bajuku). Sedaj nadaljuje študij petja 
na Akademiji za glasbo pri prof. Alenki 
Dernač - Bunta. Prepeva v štirih odličnih 
zborih: Ave, Emanuel, Slovenski komorni 
zbor in Šentviški zvon, nastopal pa je tudi 
že kot solist v Cankarjevem domu in Slo
venski filharmoniji. No, o Matevžu K i n k u 
bomo le veliko slišali, o tem sem prepri
čana! 

Za zaključek bi lahko iskreno rekli ta
kole: "Kdor poje, slabo ne misli!" In 
Hmanuelovci so dobromisleči ljudje, ki po
leg vsega še odlično prepevajo. O b nji
hovem ponovnem obisku (?) naše občine 
se stanje, kakršno je bilo 12. maja, ne sme 
pc moviti! 

Marinka P. 

5. FESTIVAL KORAČNIC 

Letno gledališče v Mengšu je bilo v so 
boto, 26. tega meseca, prizorišče S. festivala 
koračnic, v organizaciji društva Mihaelov 
sejem, Mengeške godbe in Sklada RS za lju 
biteljske kulturne dejavnosti ()1 Domžale. 

festival se je začel ob 18. uri s sprevo
dom godbenikov skozi Mengeš vse do let
nega gledališča - letno gledališče v Mengšu 
e pred kompleksom ITI'TOP, kar sem od 

kril zgolj po naključju - sledil sem odmevu 
koračnic, ki so iz. gledališča donele po 
bližnji okolici . 

Kot nam je povedal g. Pavle Pevec, 
predsednik sklada, je na festivalu sode 
lovalo pel skupin godbenikov iz Mengša, 
veteranske sekcije Mengeš, Lukovice, 
Moravč in Kamnika ter skupina iz sosednje 
Avstrije, Manjkali so edino godbeniki Dom
žal Zaradi neodložljivih obveznosti kapel 
nika, brez. katerega seveda ne gre. 

Na festivalu je bila predstavljena revija 
Kodb s tekmovalnim delom, kjer sta ko
nčnice ocenjevala prof. TomaŽ Mabe in g. 
Vinko Štrucel, in prostega programa 

G. Pevec je, kot nam je na koncu po 
vedal, z. letošnjo udeležbo godbenikov za
dovoljen, zadovoljni pa SO bili prav gotovo 

Osvežitev po nastopu 

tudi obiskovalci, ki so z množično ude 
ležbo potrdili zanimanje za tovrstne pri
reditve ter z. gromkim aplavzom nagrajevali 
naste ipajl >če. 

O m e n i m o lahko še, da so prireditev 
izkoristili tudi za podelitev občinskih 
priznanj, k i so jih nagrajenci prejeli iz rok 
župana. ( ) | 



GLASBENI TRENUTKI S KOMORNIM 
MOŠKIM ZBOROM LEK 

Kako kulturno bogata je bivša 
domžalska občina, vsi tisti, ki radi 
spremljamo kulturne dogodke, dobro 
vemo. Slednje je še posebej očitno v 
mesecu maju, ko večina instrumen
talnih zasedb in pevskih zborov za
ključuje svojo uspešno sezono z letni
mi koncerti. Tako je bil petkov večer, 
18. 5. 2001, večer komornega moškega 
zbora Lek. Svoje delo so predstavili 
poslušalcem v dvorani Kulturnega do
ma Franca Bernika v Domžalah in s 
tem dokazali, da tisto, kar o njih samih 
pravi dirigent Milivoj Šurbek, da "ta 
zbor ni kar tako", velja. 

Komorni moški zbor Lek ( K M Z Lek) 
je bil ustanovljen leta 1978 kot oktet in 
je pozneje prerasel v sedanji 24-članski 
zbor. V njihovi delovnem dosjeju so 
zapisani mnogi letni koncerti, nastopi 
na radiu Slovenija, srečanja z drugimi 
zbori, festival stare glasbe v Grobljah, 
revija najboljših zborov ljubljanskega 
področja "Naši dosežki" v Cankarje
vem domu v Ljubljani, pevski tabori v 
Šentvidu,... Sodelujejo tudi s tujino, 
pohvalijo se lahko z gostovanjem v 
Sarvaju na Madžarskem, nastopom v 
kraju Stegersbach v Avstriji in Lichten-
steinu, ko so izvedli Brahmsovo Rap
sodijo za alt, moški zbor in orkester v 
sodelovanju s solistko Nedo Martič. 
Jeseni leta 1998, ko so slavili 20-letnico 
delovanja, so opravili uspešno pevsko 
turnejo po Kanadi in ZDA. 

Delovni dosežki zbora so enostavno 
preveliki, da bi jih lahko vse vključili v 
kratko predstavitev, na osnovi ome-
njega pa dobimo osnovno sliko o 
razsežnosti njihovega delovanja, ki 
prekaša marsikateri zbor, za slednje je 
namreč potrebno veliko vztrajnosti in 
energije, ki pa jo pevci prav gotovo 
izžarevajo. 

Veliko zaslug za uspeh zbora gre 
dirigentom, kjer naj omenim Janeza 
Močnika, Marjana Ribiča, leta 1992 pa 
je zbor prevzel prof. Milivoj Šurbek. 
Diplomiral je na oddelku za klavir in 
na oddelku za dirigiranje na Akademiji 
za glasbo v Ljubljani. Kot pianist in 
dirigent se je izpopolnjeval v Londonu, 
udeleževal se je mnogih tekmovanj, iz 
katerih se je vračal z visokimi medna
rodnimi priznanji. Dolga leta je bil di
rigent v ljubljanski Operi in je dirigiral 
več kot 50 različnih predstav. O d leta 
1985 do 1991 je deloval kot redni pro
fesor na Japonskem, na državni univer
zi v Osaki. Tam je poučeval mojstrska 
razreda dirigiranja in klavirja, pa tudi 
simfonični orkester, mešani zbor in 
operno šolo. Svoje znanje prenaša tudi 
študentom Glasbene akademije v Ljub
ljani, (povzeto po kratki predstavitvi 
K M Z Lek, avtor besedila Anton Sla-
novec) 

Njihov repertoar se je vseskozi ob 
likoval skupaj z napredkom pevcev. Za
četno izvajanje slovenskih ljudskih pe
smi in borbenih pesmi raznih narodov 
je kmalu preraslo v izvedbo zahtev
nejšega programa, ki smo ga bili 
deležni tudi poslušalci omenjenega 
koncerta. Kot akademsko izobražen in 
vsestranski glasbenik je gospod Šur
bek začel posegati po skladbah sodob
nih avtorjev, v zadnjih letih pa je opa
zen poudarek na študiju renesančne in 
baročne zborovske glasbe domačih in 
tujih avtorjev. Posebno pozornost po
svečajo slovenski ljudski pesmi, pona-
rodelim pesmim in pesmim slovenskih 
avtorjev. Petkov koncert je bil tako pri
kaz, kako širok je maneverski prostor 
K M Z Lek. Na videz naključno izbrani 
program so sestavljali sklopi stilno in 
tematsko podobnih del. Koncert se je 
začel z Jacobusom Gallusom, za ka
terega zbor pravi, da je najbolj pre
poznaven "skladatelj zbora", vsako leto 
namreč izvajajo tri nove njegove 
skladbe. Seznanjenost z evropskim 
glasbenim prostorom nakazujejo izva
jana dela nemške romantike, španska 
ljudska pesem in slovanska dela z 
Moravske. Tudi slovenska pesem je 
napolnila dvorano. Zahtevnejši del SO 
predstavljala uglasbena Prešernova in 
Aškerčeva dela, predvsem je izstopal 
Foersterjev Spak, za katerega sam diri
gent pravi, da je še dodaten dokaz za 
glasbeno podkovanost zbora. Kljub 
uspešni izvedbi zahtevnih del, pa ni 
mogoče prezreti nasmehov na obrazih 
publike, pa tudi samih pevcev, ko zapo-

jejo prave slovenske ljudske pesmi. Je
že tako, da nekje v srcih ždi slovenska 
pesem in zažari vsakokrat v vsej polni 
lepoti. Tako je za konec izžarela tudi 
Adamičeva Prelepa Gorenjska na bese
dilo Slavka Avsenika. Od Gallusa do 
Avsenika smo bili tako deležni vsak 
svojega najljubšega glasbenega tre
nutka. 

Petkov večer pa je bil poseben tre 
nutek še za nekoga. Prof, Milivoj Šur
bek je namreč uglasbil pesem Bolečina 
avtorice Darinke Slanovec in slednja je 
bila ob tej priložnosti prvič javno izva
jana. Pesem je izšla v zbirki štirih Most 
na drugi breg, ki so jo izdali štirje pe
sniki, člani zveze paraplegikov Sloveni
je. O pesnici Neža Maurer v predgo
voru k zbirki pravi, da "prefinjeno tke 
verze kot kitajsko svilo: tako mehko in 
tako močno. Na svileno vrv pa se je 
možno tudi obesiti... v njenih pesmih 
ni opazne zamejenosti, prizadetosti - v 
njih je občutljivost trepetlikinih listov 
in moč debla". In res je bilo v pesmi 
čutiti čustven naboj notranjosti avto
rice, ki ga prefinjeno napisana glasba 
še dodatno stopnjuje s ponavljanji 
določene glasbene teme. Kol da trepet
lika čaka, da jo nekdo sliši. Takšen vtis 
pusti pesem poslušalcu, če le ta poslu
ša, interpetacija pa je v vsaki glavi 
druga. 

Sama avtorica ob koncu izvedbe 
njene pesmi, ki jo je tudi sama prvič 
slišala, ni skrivala zadovoljstva in ob 
vseh pripravljenih besedah govora je 
opravičljivo "ostala brez besed", pre-
sunjena. 

Skupaj z K M Z Lek in g. Darinko 
Slanovec smo tako preživeli lep umet
niški glasbeni večer, pesem pa je po 
petih dodatnih pesmih kot odgovorna 
zadovoljen aplavz občinstva še dolgo 
donela v noč. 

Anita 

FlIZElAJ Irena 
Pogačar s.p. 

Ljubljanska 104, 
Domžale 

tel.: 7241-500 

Šentvid 33, 
I—-U Cel 

tel.: 7235-500 

pon. pet. 
od 1 0 . - 2 0 . ure 

sobota 
od 7. -12. ure 

pon. tor. 
od 8. -15. ure 

sre. čet. pet. 13.-20. ure. 
sobota zaprto 
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OBRAZI KITAJSKE 
k u It L ina 

Mladi študentki Anita Jemec in 
Vita Hribar sta v lanskem letu obiska
li Kitajsko. S seboj sta ponesli foto
aparate in nekaj tega, kar sta posnel i , 
sta prestavili na razstavi v kul turnem 
d o m u v Radomljah. 

Nisem bil na odprt ju razstave, am
pak sem si jo ogledal pozneje. Pre
senečen sem bil nad vsebinskim 
učinkom videnega. Pri obeh avtori
cah je b i lo zaznati navdušenje nad to 
nenavadno deželo. Vita se je pred-

bo, ki v nase življenje prinaša nova 
spoznanja. 

O b e avtorici sta članici loto - k i n o 
kluba Mavrica. Res da sta šele slabo 
leto v klubu, vendar bosta zagotovo 
ostali zvesti članici. Njuna želja, 
spoznavati življenje in njegove skriv
nosti, ju bo vodila k novim sporo
čilom, vsem, ki ne znamo prepoznati 
trenutka sporočilnosti. V pogovoru z 
njima sem zaznal, da b o d o njune 
fotografije še m n o g i m lajšale spo

znanja o ljudeh in življenju z nju
nih potovanj. Življenje o k r o g sebe 
sprejemata takšno, kot je, in to 
zmorejo redki. Zagotovo bo zani
mivo prebrati tudi Ani t in članek o 
tem potovanju, i Ipam, da ga bo kma
lu napisala. 

Njuno razstavo si boste lahko 
ogledali jeseni v Domžalah, morda 
pa tudi pr i nas, če se bo našel prime
ren prostor. 

V. (,. 

Avtorici razstave Vita in Anita Anitin pog led v življenje 

vsem posvetila pokraj ini . Le nekaj 
fotografij je predstavljalo naseljena 
področja, vse ostale pa so opisovale 
kitajsko pokrajino, Anita se je bolj 
posvetila l judem in predmetom, ki 
Sta jih srečevali na |ioli. Tako so se 
njune fotografije dopolnjevale in po
zornemu opazovalcu približale nju 
no doživljanje tega, za nas nenavad
nega svela. Skupaj sta S pravšnjo 
ni ero občutljivosti prikazali deželo in 
ljudi, ki živijo še daleč od nam 
poznane mrzličnosti in hlastanja po 
uspehu. Čeprav sta imeli malo časa, 
sta ujeli tisto neverjetno gotovost in 
mir, ki nam je lako težko razumljiv pri 
ljudeh, ki imajo dosti manj kot mi . 
Riževa polja v sanjsko zaokroženi 
Pokrajini , pa starce (iti Že m n o g o 
Starejšem drevesu, reven (za naše 
vedenje), a srečen otrok in veličastna 
Morska veriga nad revno pokrajino.. . 
Anita in Vita sta nam povedali Zgod-

A 
V 

mietmng m JU m,.. 
Trgovina in servis 

Zg. Loke 23, 1223 Blagovica 

Avtocenter Vadjunec d.o.o. 
Pooblaščeni prodajalec in serviser vozil SUZUKI 
in SUBARU 
Zgornje Loke 23 
1223 Blagovica 
Telefon: 01 7234 158 
Fax: 01 7234 008 
GSM: 041 634 263 
E-mail: z. vadjunec@siol.net 

S U Z U K I 

Delovni čas 
ponedeljek-petek 

od 8h do 16h 
sobota 

Internet domača stran: http://www.avto-vadjunec.si od 8h do 12h 

mailto:vadjunec@siol.net
http://www.avto-vadjunec.si


k u l t u n a 
POGOVOR Z MILKO NOVAK 

IZ MORAVČ 
V mesecu maju smo si v K u l t u r n e m 

d o m u v L u k o v i c i lahko ogledal i komedi jo 
U m e t n i k na poiskanju ali vse za fasado, 
delo avtorice in režiserke M i l k e Novak iz 
Moravč, po p o k l i c u profesorice sloven
ščine in nemščine na srednji šoli v Za
v o d u za usposabljanje inval idne mladine 
v K a m n i k u . Njeno ustvarjalnost zelo ce
n i m in tudi dokaj p o z n a m , zato se m i je 
zdelo vredno predstavit i jo kot osebnost 
v povezavi z vsem tist im, kar jo navdihu
je, da zmore poleg lastne družine in 
službe tako p l o d n o bogatit i k u l t u r n o 
življenje v Moravčah in vsepovsod tam, 
kamor seže delček njenega ustvarjalnega 
navdiha. G o s p a M i l k a je ustanovitel j ica 
K u l t u r n o izobraževalnega društva L i m -
bar Moravče, po leg tega je ženska z dušo 
i n srcem, predana k u l t u r i v domačem 
kraju. Je oseba, k i daje kraju pokončno 
držo na k u l t u r n e m uveljavljanju. Pr is luh
nite n jenim p r e p r o s t i m o d g o v o r o m in 
v e l i k i m sposobnost im, k i j ih zmore po
leg tega, da je mati, žena in profesorica . 

K o l i k o časa delujete v K u l t u r n o 
izobraževalnem društvu Limbar 
Moravče? 

Naše društvo je b i lo ustanovljeno pred 
pet imi leti z n a m e n o m , da obogat imo 
kul turno življenje v kraju, pri čemer 
želimo izhajati iz. t radic ionalnih krščan
skih vrednot. Hkrat i pa želimo odkrivat i 
d o sedaj neznana ali že pozabl jena in 
m o r d a zamolčana umetniška dela iz pre
teklosti na našem območ ju . Sem usta
novna članica društva in o d ustanovitve 
naprej tudi njegova predsednica . Najprej 
je začel prepevati K o m o r n i zbor Limbar 
z z b o r o v o d k i n j o Hlizabeto Kunaver, po
tem pa je dramska sekcija p o d moj im 
vodstvom upr izor i la svojo prvo igro, in 
sicer de lo domačina Frana Detele Uče
njak. Izdali smo tudi dve pesniški z b i rk i 
zamolčanih pesnikov: Načeta Lavriča in 
Jožeta Urbanije. Že dve jeseni zapored 
pa smo organiziral i tudi ku l turno in 
športno prireditev Po poteh Baragovega 
otroštva, k i postaja tradic ionalna. Pri
pravl jamo različne proslave, predavanja, 
gostovanja in sodelu jemo na občinskih 
prireditvah. 

Vsaka zgodba ima svoj začetek in svoj 
konec. O d kod navdih za l i terarno 
ustvarjanje in režisersko delo? 

Najtežje se mi zdi poiskati pravo dram
sko delo . ki bi me tako "zgrabi lo" , da bi 
ga potem želela z vso ustvarjalno v n e m o 
predstaviti tudi g ledalcem. Vsak človek, 
kakor tudi vsak režiser, ima svoj pogled 
na svet, življenjske vrednote in na umet
nost. Težko bi upr izor i la delo, s katerim 
se v o s n o v n i h p o g l e d i h na življenje ne bi 
strinjala. Zato vel iko časa p o r a b i m za 
iskanje pravega dela, k i b i b i lo p r i m e r n o 
tudi za mojo igralsko s k u p i n o . Ker se m i 
je nekajkrat z g o d i l o , da kl jub d o l g o 
trajnemu iskanju in branju n isem našla 

pr imerne igre, v sebi pa sem nosila 
m n o g e ideje, ki jih še nisem imela 
priložnosti zapisati , sem sedla za računal
nik in začela pisati. Najprej sem napisala 
nekaj iger o b p r i h o d u sv. Miklavža in o b 
materinskem dnevu (igri Otroška zadre
ga in Angel i prepodijo s k u š n j a v c e sta iz
šli pri založbi Družina), potem dve igri za 
srednješolce v Z a v o d u za usposabljanje 
inval idne mladine v K a m n i k u , kjer sem 
zaposlena in imam prav tako igralsko 
skttpino, letos pa še satirično komedi jo 
za moravski oder Umetnik na poiskanju 
ali vse za fasado. Kl jub želji p o pisanju 
sem velikokrat misl i la , da sem prezapo
slena in n imam časa pisati daljšega bo 
sedila. Potem pa sem spoznala , da se čas 
najde, če se človek odloči, da b o nekaj 
naredil , saj potem pr ide umetniški na
vdih . Tako tudi odpade jo težave z. avtor
sk imi pravicami . 

Predstava Umetnik na poiskanju ali vse 
za fasado, k i smo jo v ide l i tudi v 
K u l t u r n e m d o m u v L u k o v i c i , v svojem 
bistvu d o b r o prikazuje mesto kul ture 
na vasi. Kakšen je o d z i v gledalcev na 
njeno vsebino? 

Igra je napisana na podlagi moj ih 
osebnih doživljanj ter izkušenj na po
dročju kulturnega delovanja v kraju. Pri 
m n o g i h Moravčanih, vsaj pr i tistih, ki so 
mi povedal i , je igra doživela zelo ugoden 
odziv . Nekateri bi radi že kar nadalje
vanje. Iskali so tudi p o d o b n o s t i m e d 
domačimi in dramskimi osebami v igri . 
Vendar so tudi gledalci o d d r u g o d ugo
tavljali, da se kul tur i g o d i p o d o b n o tudi v 
nj ihovem kraju, zato so p r o b l e m i , kakor 
tudi človeške slabosti d r a m s k i h oseb te 
igre zelo splošni in jih najdemo povsod. 
S to satirično komedi jo sem želela poka
zati na te slabosti, m o r d a tudi sporočili , 
da je k u l t u r n o delo premalo cenjeno in 
da tisti, k i skrbi jo samo za svojo blaginjo, 
ne morejo in ne smejo samo zahtevati 
svojih pravic, ampak tudi kaj narediti za 
to, da nam bo vsem lepše. Nekateri so mi 
povedal i , da so se identi f ic iral i z. v logo 
učiteljice Mete, poz i t ivne osebe igre. Če 
se je pa k d o identif ic iral tudi z vseved
n i m ta jnikom krajevne skupnost i , s se
bično Mojco ali Gašperjem, pa m i ni ni
hče "zaupal" . 

Kakšne so izkušnje z igralci? Vas je 
morda kdaj pred predstavo "zagrabila" 
panika in niste dovolj zaupali n j ihovi 
pr ipravl jenost i , saj gre navsezadnje za 
neprofes ionalne igralce? 

Največja napetost je pred premiero, 
saj n ikol i ne vemo, ali b o igra " v ž g a l a " ali 
b o m o "pogore l i " . Naprej je lažje igrati, 
čeprav vedno prihaja do različnih zaple
tov in napak, enkrat enega, drugič druge 
ga igralca ali pa tehnične ekipe . Največji 
stres zame so gostovanja na d r u g i h o d r i h , 
saj se o b tem marsikaj dogaja. Najhuje je 
bilo, ko smo bi l i na gostovanju v Poljanah 
pri Škofji Loki . Dvorana je bila nabito 
polna , gledalci že nestrpni , mi pa nismo 
mogl i začeti s predstavo, ker je b i l eden 
o d glavnih igralcev š e nekje na poti med 
Italijo in Slovenijo. K o sem se priprav
ljala, da po petnajst minutn i z a m u d i 
o d p o v e m predstavo, se ta " izgubl jeni " ig
ralec pojavi na o d r u in vsem se je odva
lila skala o d srca. Naslednje leto, spet so 
bile to Poljane in polna dvorana, smo 
zaradi nesporazuma o k r o g prevozov, 
d o m a " p o z a b i l i " enega o d igralcev. Hi t ro 
je b i lo treba organizirat i iskalno akcijo in 
prevoz za starejšega igralca brez. izpi ta v 
d o b r o uro oddal jene Poljane. Tokrat smo 
zaceli pravočasno. Sicer se pa vedno 
zavedam, da je sodelovanje pri igri pro
stovoljno in da to p o m e n i za vsakega ve 
l iko obveznost , zato sem hvaležna vsem 
sodelujočim, ki sprejmejo to nalogo res
no, se redno udeležujejo vaj in žrtvujejo 
svoj prosti čas za delo v društvu. 

Kako lahko svoje p o k l i c n o delo 
uskladite z družino? 

Na srečo imam lak pokl i c , ki ga z ve
seljem Opravljam, hkral i sem pa lahko 
d o m a takrat, ko imajo otroci , k i obiskuje
jo tretji, peti in sedmi razred osnovne 
šole, počitnice. Tudi sama poučujem v 
srednji šoli. D o m a i m a m o še majhno 
kmetijo, mož pa je tudi precej zaposlen s 
službo in političnim udejstvovanjem v 
občini , zato nam vsem skupaj dela res ne 
zmanjka. Živimo tudi v s k u p n e m go
spodinjstvu z moževo mamo, ki je zelo 
skrbna in ima razumevanje za moje kul 
turno udejstvovanje v kraju. Tako najini 
otroci niso bi l i n iko l i brez varstva, če sva 
bila midva z d o m a . Pomembno je tudi to, 
kako si človek razporedi čas. Dan lahko 
hitro "zabijemo" z. nepotrebnimi ob isk i 
trgovin, z gledanjem televizije, nekorist
n imi klepeti v gosti lnah ali o b kavic i in še 
z. marsičem. Ker sem bila že o d malega 
navajena koristno preživljati prosti čas, ki 
ga je bi lo na kmetiji vedno premalo, mi 
to pomaga še danes. 

Imate morda t ihi kotiček, v katerem 
ustvarjate? Je za umetn ika samota 
nujna? 

Velikokrat sem si želela, da bi se lahko 
vsaj za nekaj d n i umakni la v samoto in 
tam ustvarjala. Zaradi družine in obilice 
dela pa to nikol i ni b i lo mogoče . Tako je 
dopoldne moj tihi kotiček za računal
n i k o m v d n e v n i sobi , ko imam službo 
p o p o l d n e , otroci pa so v šoli. Takrat se 



lahko brez slabe vesli, če ni nujnega 
drugega dela, nekaj časa posvet im pisa
nju. Pišem za Novice i/. Moravske dol ine , 
sem tudi članica uredniškega odbora , 
včasih za Družino, velikokrat pišem go
vore za različne priložnosti v društvu, 
cerkvi ali pa nagovore o b družinskih 
p r a z n i k i h . Včasih pa m o r a m pisal i , ker se 
že m u d i , ko hčerka vadi klavir ali je o k r o g 
mene pravi živžav. Takrat sem po navadi 
silna in hočem mir, kar pa otroci včasih 
razumejo ali pa ludi ne. 

V igrah, k i j ih režirate, nastopajo tudi 
vaši o t roc i . J ih morda usmerjate v 
igralski pokl ic? 

Ne, vsekakor ne zavestno. Hiti amater
ski igralec se m i zdi zanimivo , medtem 
ko m i način življenja p o k l i c n i h igralcev 
ni preveč všeč. Že moj o č e je igral v 
amaterski s k u p i n i v mladih letih. In ker 
jabolko ne pade daleč o d drevesa, stan 
tudi jaz vel iko nastopala in to si želita 
ludi dva o d moj ih treh otrok. Če sta 
pr imerna za d o l o č e n o vlogo, ju vključim, 
včasih pa se pojavi tudi l jubosumje i n 
tekmovalnost m e d njima, ko eden na
stopa, d r u g i pa ne. T u d i naša otroška 
dramska s k u p i n a uspešno uprizarja igre 
ob sv. Miklavžu, letos je u p r i z o r i l a tudi 
Pekarno Mišmaš, zato je priložnosti za 
nastope vedno dovol j . Nasploh želimo v 
našem društvu čim bolj vključiti tudi 
otroke v kul turno življenje, zato smo kar 
nekakšno družinsko k u l t u r n o društvo. 

In sporočilo našim bra lcem in 
gledalcem vaših predstav? 

Vsem, ki obiskujete naše nastope in 
spremljate delo društva, se najlepše za
hvaljujem. Tudi vašemu K u l t u r n e m u 
društvu Janko Kersnik, s kater im sodelu
jemo, se zahvaljujemo za p o m o č pri 
organizaci j i gostovanj pr i vas. Navsezad
nje smo sosedje, zato je prav, d a so med 
krajema spletene m n o g e prijateljske in 
sorodstvene vezi, zato u p a m , da bo naše 
sodelovanje iz leta v leto plodnejše. 

Marta I.avrič 

OBČINA IN Ml 

Leta beži jo , kraj i , l judje in p r i d o b i t v e 
l>a ostajajo. Pred leti so se vasi l u k o -
viške o b č i n e izgubl ja le v s i v i n i nekega 
časa in v idet i je b i l o , da se kraji v 
Črnem g r a b n u n i k a k o r ne b o d o izvle
kl i iz zaostalost i , v katero so b i l i pah
njeni . Pomlad pa je p r i n e s l a t u d i v te 
kraje nov pomladanski z a g o n , k i i m a 
2a cil j ujeti čas in iti v korak z r a z v i t i m 
SVetom, Ljudje, k i so poprijel! za d e l o 
'n pre je lo d e d i š č i n o , ki je bi la prej 
breme kot d a r i l o , se n i s o ustrašili na
log , k i so b i l e p r e d n j imi in pret i n a m i 
vsemi - t i s t imi o b č a n i , k i zaupajo vase 
In tudi v e d o , k o m u so z a u p a l i v o d e n j e 
nove o b č i n e . 

D a n e s je o b č i n a e n o s a m o v e l i k o 
gradbišče - ne s a m o avtocesta, tudi v 
vsakem z a s e l k u ali vasi se l judje p r e b u 
jajo i n h o č e j o , d a v kraj p r i d e v o d a , 
te le fon, asfaltna cesta, n o v lokal . . . Želja 
je to l iko , d a v s e h ne b i i z p o l n i l n i t i 
Miklavž, ne bož iček , pa t u d i d e d e k 
M r a z ne. 

Prav je, d a p o d p r e m o v o d s t v o naše 
o b č i n e , k i i m a za župana človeka, ki se 
z v s e m s r c e m z a v z e m a , d a b i p r i s l u h n i l 
i n i z p o l n i l tiste pot rebe , k i so najnuj
ne jše , k i i m a j o p r e d n o s t , tla se o h r a n i 
ravnotež je razvoja v obč in i . Seveda z a 
vse ne b o n i k d a r vse ure jeno . Težko je 
naenkrat al i v nekaj let ih n a d o k n a d i t i 
zaostanek p r i razvo ju , k i je b i l ustavl jen 
p r e d štiridesetimi leti na račun razvoja 
centra bivše o b č i n e . V e l i k o nas je s a m o 
n e m o g l e d a l o , k a k o se izsel jujejo m l a d i 
l judje, k a k o odha ja jo v kraje, kjer je b i l 
višji standard in kos k r u h a lažje p r i 
d o b l j e n kot pa tU, kjer ni b i l o naj
osnovne j š ih d o b r i n . R e d k i so vztrajal i . 
N a domač i j ah so ostajali starejši, na
s l e d n i k i kmet i j so ostajali s a m s k i , saj se 
je le r e d k o k a t e r o d e k l e o d l o č i l o z a fan
ta ' tam g o r i v h r i b i h ' . 

' O d g o v o r n i ' pa so vztra jno držali l ju
d i v vaseh, kjer n i b i l o m o ž n o , tla b i s in 
ali hči p o s t a v i l a hišo na svoj i z e m l j i 
p o l e g očetove - tega n i s o s m e l i s tor i t i , 
saj ni b ik) z a z i d l j i v i h parce l . 

Bivši obč inski f u n k c i o n a r j i še v e d e l i 
n i so , kje so meje b ivše o b č i n e . Kaj šele , 
tla b i se p o z a n i m a l i za p r o b l e m e svojih 
< ibčanov. Zato je prav, d a se z a v e m o , d a 
je čas, k i je p r e d n a m i v v e l i k i m e r i 
o d v i s e n od nas s a m i h , o d o d n o s o v , k i 
v lada jo m e d n a m i , in kakršni b o d o t u d i 
v prihodnje. Prav je, d a se z a v e d a m o , 
d a b o m o obs ta l i , č e bo m e d n a m i v la 
d a l o razumevanje , s l o g a i n s o l i d a r n o s t , 
k i jo s l o v e n s k i človek nosi že o d z i 
be lke v sebi . Te v r e d n o t e so večkrat 
preveč skri te ali pa j ih p o s a m e z n i k i iz
korišča jo s tem, ko g o v o r i j o , d a s m o sla
b i , p r i vošči ji v i , škodožel jni in p o d o b 
no . Tej m i s e l n o s t i je treba naredi t i 
k o n e c . 

O b č i n s k o vodstvo z ž u p a n o m v e d n o 
p o u d a r j a , da je p o t r e b n o ob posa
m e z n i h k o m u n a l n i h d e l i h p r i d o b i t i 
soglasja krajanov. Ta soglasja so 
prevečkrat povezana z n e r a z u m e 
vanjem p o s a m e z n i k o v , k i s tem ovira jo 
napredek. T a k o b i b i l a d e l a hitreje in 
Ceneje o p r a v l j e n a in b i b i l n a p r e d e k še 
večji. Kra jevne s k u p n o s t i ob teh 
na logah s svojo z e l o važno v l o g o lahko 
pr i speva jo k hi tre jšemu reševanju te
žav ali pa jih še podvaja jo . 

Ob proračunu o b č i n e , k i zagotavl ja , 
tla se real iz ira jo na jnu jne j še n a l o g e p a 
je potrebno, da se ob i skanju f inančnih 
v i r o v načrtuje srednjeročna o z i r o m a 
d o l g o r o č n a p o l i t i k a razvoja o b č i n e , k i 
m o r a imet i i z o b l i k o v a n o p r i o r i t e t o d e l . 
M e n i m , d a je p o t r e b n o v prioriteti za
govar ja l i v p r v i vrsti zagotovitev, tla vsi 
o b č a n i o b č i n e L u k o v i c a pijejo z d r a v o 
p i t n o v o t l o v zadostnih kol ičinah. Iro
nija je, da v obč in i iz vsakega m a l o 
več jega k a m n a , k i ga p r e m a k n e š , t eče 

vot la , o b č i n a pa iz svojega proračuna 
n a m e n i o g r o m n o sredstev z a p r e v o z 
p i t n e v o d e , p o s e b n o v sušnih o b d o b 
j ih . Zatt) je prav, tla podpremo o b č i n o , 
da si v le tošn jem letu z a d a n a l o g o , 
speljati s t r o k o v n o i z p e l j a n o n a l o g o , tla 
vsi zase lk i , k i ima jo p r o b l e m e z v o d n o 
o s k r b o , d o b i j o t a k š n o v o d o v o d n o 
o m r e ž j e , k i bo zagotavl ja la zadostne 
kol ič ine in n e o p o r e č n o s t . Prav tako naj 
se d o k o n č a j o d e l a p r i asfalt iranju 
p o s a m e z n i h p o v e z o v a l n i h cest, kot na 
p r i m e r m e d V r h o m in K o r e n o m , saj je 
nevzdržno , da šolski k o m b i v o z i o b 
v s a k e m v e č j e m deževju več kot 1 k m 
po o b u p n o razrit i t es t i . K o n e c k o n c e v 
je s a m o ' f l ikan je ' ceste ver je tno draž je 
kot p a prot iprašna zaščita - asfalt. 

Prav b i b ik) , d a b i ob n a v e d e n i h p r i 
or i tetah tekla t u d i p r i o r i t e t a za m l a d e 
o b č a n e , k i b i n u j n o p o t r e b o v a l i v e č 
manjših mest za rekreac i jo ( n o g o m e t 
n o igrišče, igrišče za košarko) . Le-to naj 
b i se vsaj p r e d v i d e l o v s p r e m e m b a h 
plana o b č i n e L u k o v i c a . Z a s e b n i k a ŠRC 
pa b i b i l o potrebno p o h v a l i t i , ker 
s a m o i n i c i a t i v n o s k r b i za rekreac i jo 
o b č a n o v . Prav tako b i b i l o p o t r e b n o v 
s a m i h s p r e m e m b a h p l a n a p r e d v i d e t i , 
d a se l a h k o p o s a m e z n e kmet i j e pre
u s m e r i j o v turistične, saj b i s t e m ne le 
o b o g a t i l i našo turist ično p o n u d b o , 
a m p a k b i o m o g o č i l i več jo z a p o s l e n o s t 
naših l j u d i ter o b s t a n e k kmet i j in 
o b č a n o v na svoji z e m l j i . P o t r e b n o je, 
da se v s a m i h s p r e m e m b a h spre jme, d a 
v s a k e m u , k i b i želel pre i t i z a r a d i težav 
kmetovanja v turist ično de javnost , to 
omogOČL Nevzdržnt) je, d a je za s a m o 
s p r e m e m b o p o t r e b n o k u p p a p i r j e v i n 
soglasi j , i n to s a m o zato, ker b i človek 
rad de la l in ne b i l v b r e m e države. N e 
nazadn je p a b i b i l o prav, d a se v načrt ih 
predvidi t u d i , k a m s starejšimi o b č a n i , 
v tem s m i s l u , kje naj se le-ti zb i ra jo . T i 
o b č a n i se k o n e c k o n c e v l a h k o z b i 
rajo t u d i v g o s t i l n i ali na o b i s k a n e m 
k m e č k e m t u r i z m u - k m e t i j i o d p r t i h vrat, 
k i i m a p o l e g ostale p o n u d b e »balin 
plat«. 

Iti navajam zato, d a se v s p r e m e m 
bah p l a n o v ali n o v e m r a z v o j n e m pro
gramu o b č i n e d o l o č i j o prav i la , k a k o 
p r i t i d o teh n o v i h športn ih površin, saj 
d r u g a č e n a l e t i m o na b i r o k r a t s k o f razo 
»ni m o ž n o , ker je parce la v I. o b m o č j u 
k m e t i j s k i h zemljišč«. T a k o b o d o m l a d i 
d o b i l i nove in nove možnost i i n vzpod
b u d e , tla b o d o osta l i d o m a ali v bližnjih 
vaseh. Prav je, tla se tradicija in nove 
ideje s k u p a j vkl juči jo i n na jde jo pot 
n o v i L u k o v i c i , n o v e m u Č r n e m u g r a b 
nit, v n o v i Evropi. 

Naj ob tej p r i l i k i i z r a z i m t u d i žel jo, 
d a o b č i n a L u k o v i c a i z k o r i s t i p r i l i k o m 
podjet je GrastO, k i izkorišča k a m n o l o m 
v L u k o v i c i , vključi v svoje razvo jne p r o 
grame , tako tla b o prostor , p r i d o b l j e n 
p o izkoj^u p e s k a , ostal z a n a m c e m kot 
lep , ure jen , o z e l e n j e n i n p r i m e r e n za 
m n o g e dejavnosti, k i jih sedaj v tej o z k i 
d o l i n i ni m o ž n o izpel ja t i . 

Janez G U B A N C 



VARPA, SPORT ZA VSE 
GENERACIJE 

V a r p a je disk , k i ga t e k m o v a l c i 
m e č e j o na cil j , oddal j en 20 m. Teža 
d i s k a je pr i lago jena moč i i n starosti 
igralca, prav tako pa je tudi razdalja 
meta lahko krajša o d n a v e d e n i h 
metrov. To je šport, k i je d o m a na 
Švedskem. V Sloveni j i p a ga g o j i m o 
30 let. Petnajst let p a se s tem špor
t o m ukvarjajo tudi člani Špor tnega 
društva Krašnja. Z a d o b r e rezultate 
je p o t r e b n a ve l ika koncentrac i ja i n 
natančnost p r i met ih , p a seveda 
d o b r a tehnika . To zahteva ve l iko 
t ren inga in ker so tekmovanja 
precej do lga , tudi dost i kondic i j e . 
V s e k a k o r p a je to šport, p r i katerem 
n i agresivnost i , obvladovan je telesa 
i n d u h a p a daje d o b r e rezultate. N a 
Švedskem je to družinski šport in 
prav nič ne b i škodilo, če b i to po
stal t u d i p r i nas, saj naše družine 
prav tako potrebuje jo akt ivnost i , k i 
b i j ih združevale. 

Udeležil s e m se d v e h tekmovanj . 
P r v o je b i l o v Krašnji. T e k m o v a l o je 
pet e k i p . Prvo mesto je dosegla ek i 
p a Špik iz G o z d a Martu l jka , d r u g i 
so b i l i J e s e n i č a n i in tretji Krašnjani. 
K a r štirje krašenjski igralc i so se 
uvrst i l i m e d deset najboljših, i n 
takrat najboljši m e d n j imi , Peter 
Pirnat, na tretje mesto. Z m a g a l je 
J e s e n i č a n V i t o M o d i c , d r u g i p a je 
b i l Lojze Mertel j iz Špika. 

D r u g a tekma p a je b i la v Rutah, k i 
so p r i d o b i l e staro ime, sicer j ih 
p o z n a m o kot G o z d Martul jk. Tokrat 
so i m e l i naši tekmovalc i slabši dan, 
saj so e k i p n o zasedl i četrto mesto 
m e d s e d m i m i e k i p a m i . Boljši .so b i l i 
Špik II na p r v e m mestu, Jesenice 
d r u g e i n Špik I na tretjem mestu. 
M e d p o s a m e z n i k i je b i l naš najboljši 
A n t o n Požar na petem mestu. 
Zmagal je Blaževič iz Ljubljane, sle
d i l p a so m u Robič, Potočnik in 
Ivančič, vsi Špik. V s e e n o pa se je 
Mar janu Štruklju, Mar janu Prvinšku 
in J a n e z u Rodetu uspelo uvrstiti 
m e d deset najboljših. 

V s e k a k o r je b i l o jasno, d a p r i 
Špiku več in bol je trenirajo, pa tudi 

Va rpa zahteva veliko tehničnega znanja 

več tekmovalcev imajo. Najmlajša 
m e d n j imi je Sanja O m a n , k i p r i 
svoj ih trinajstih letih že s e d e m let 
m e č e v a r p o in spremlja svojega 
oče ta B o g d a n a na tekmovanj ih , 
tudi na Švedskem, kjer je b i l a zaradi 
svoj ih t e k m o v a l n i h u s p e h o v de
ležna p o s e b n e p o z o r n o s t i . Kaj reči 
za konec? Najlepše pr i tem tek
movanju je prijateljstvo, k i je m e d 
varf)isti oč i tno . N j i h o v o druženje 
p o t e k m a h to potrjuje. N a t e k m a h 
ne potrebuje jo s o d n i k o v , a m p a k 
d r u g d r u g e m u meri jo rezultate, kar 
je m o g o č e le p r i pri jatel j ih. Šale, k i 
j ih tudi m e d t e k m o ne manjka, n i s o 
n i k o l i grobe . O č i t n o v a r p a vzgaja 
d o b r e l judi in tak im se je l e p o 
pridružiti. 

V. G. Krašenska ekipa 



ZE PETO SREČANJE IN POHOD 
V petek, 18. maja. smo se /brali na petem 

srečanju v spomin na našega prijatelja Sta
neta Belaka - šraufa. člani Gorske re
ševalne službe i/ Ljubljanske postaje so 
nam poka/ali reševalno oprtano. Posebno 
zanimivi so bili reševalni psi, ki SO nam 
poka/ali svoje /nanje pri premagovanju 
ovir. Sledil je kulturni program, v katerem 
so sodelovale članice našega kulturnega 
društva in oktet bratov Pirnat. Posebej nas 
je prevzel magnetofonski posnetek Srau 
lovega pogovora /. novinarjem, v katerem 
je govoril o svojem sodelovanju s športnim 
društvom. V nadaljevanju večera je Davo 
Krničar, naš znani alpinist in ekstremni 
smučar, govoril o svojih pogledih na ta /a 
htevni šport in o vedenju, ki ga je črpal iz 
Sraufovlh spoznanj /a svoje podvige. Alpi
nist in osvajalec severnega tečaja Slane Kle
mene pa je povedal nekaj svojih doživetij S 
Stanetom Belakom. Večer se je nadaljeval v 
sproščenem klepetu z. alpinistoma in člani 
GRS Ljubljana. Davo, ki je bil prvič med 
nami, je izjavil, tla se bo vedno rad otlzival 
našim povabilom, saj je vzdušje, ki ga je 
doživel, /a vsakega, z napori in obrekovanji 
prizadetega človeka, res pravo ztlravilo. 

V zgodnjem sobotnem jutru nasled
njega tine pa so pohodnik i krenili na pot 
petega Šraufovega pohoda. Tokrat so mar
ljivi člani Športnega društva natančno 
označili obe varianti tradicionalnega po 
hoda, kar je po mnenju pohotlnikov naredi
lo pohoti lepši in bolj sproščujoč, saj ni bilo 
nobene ovire, da si je lahko vsak sam izbiral 
tempo za premagovanje tlolgih kilometrov 
poti. Vseh pohotlnikov je bilo skoraj dve
sto. Nekatere sem povprašal za mnenje: 

Barbara, Maja in Mojca: "Prvič smo šle 
skupaj. Bilo je odlično. Skoraj vso pot smo 
prepevale, pa klepetale rudi, seveda." Bar 
barin pes Šon je šel z njimi, kot varnostnik. 

Peter iz Kamnika: "Odlično markirano! 
Se bom prihajali Tak pohod je res pravi 
užitek za vsakega." 

Jože Z Gorenjske: "Kar preveč sape sem 
pustil na vaših gričkih. Drugo leto se vrnem 
ponjo!" 

Ivan, kraj neznan: "Lletno je, fletno, le 
čaj ima premalo promilovF 

France iz. Mekinj: " Pogrešal sem gobe, ki 
sem jih nabiral na lanskem pohodu /a krof. 
Vse drugo, tudi sonce, vam pa oprostim!" 

'Loma/, ki je hodil skupaj s Lrancijem: 
"bi lo je tako romantično julro, tla sva mora 
ki kar močno hiteti, sicer bi naju romantika 
pokopala. Pa kaj, ko ni bila Z menoj raje 
kakšna Francka, tako nama je ostala le 
znojna kopel." 

Na štartno - ciljnem prostoru je klovn 
''are odpel , odigral in odtelovatlil svoj 
stominutni program. Pohodniki so se 
okrepčali z joto in tekočimi tlotlatki in se v 
Poznem popoldnevu počasi razšli. Okoli 
Šestdeset sodelujočih pri pripravah in Iz
vedbi letošnjih Sraufovih prireditev se je 
'ahko zadovoljno umaknilo k zasluženemu 
Počitku. Hvaležni smo sponzorjem, /lasti 
Občini Lukovica, ki so nam omogočili, da 
Smo s svojim delom in njihovimi sredstvi 
l 'speli /opet pripravili prireditev, ki je 
lahko v ponos kraju in občini, saj združuje 
različne ljudi in omogoča prijateljstva, ki bi 
jih brez takih prireditev ne bilo. 

1 ^ ^ . f i ^ ^ [ > 

N a kontrolnih točkah je veselo 

V. G. Gas i lc i so vedno v pomoč 



NOGOMETNI PRAZNIK 
V ZLATEM POUU 

D a je Zlato Polje zares z ibe lka 
nogometa in vabljiva točka, potrjuje šte
vi lo nastopajočih e k i p na turnir ju, kate
rega je organiz ira lo tukajšnje ŠD. 

Iz petih občin je sodelovalo kar šest
najst ek ip , takšnega števila nastopajočih 
v Zlatem Polju še ni b i lo . Prve ek ipe so 
pokazale svoje nogometne spretnosti že 
v nedel jskih jutranjih urah, sicer pa je 
bi lo ves dan lahko uživati o b lepih igrah 
nogometašev. D a je b i l res pravi no
gometni praznik, pa je poskrbe lo tudi 
vreme in s tem pr ivabi lo gledalce še v 
večjem številu. Odlično je opravi l svoje 
delo sodnik g. Franjo Vugrinec , res pa je, 
da so k temu p r i p o m o g l i tudi igralci z. 
zelo fer igrami. Poudar i t i m o r a m , da so se 
člani ŠD resnično pot rudi l i pri organiza
ciji tega turnirja, p o l e g tega pa zaslužijo 
vel iko pohvalo , saj so osvoji l i odl ično 
četrto mesto. Tretja je bila e k i p a RFMIII 
iz Tuhinja, v ve l ikem f inalu pa sta se za 
d r u g o in p r v o mesto p o m e r i l i e k i p i BI
STRICA Junajted iz Domžal in e k i p a S E N 
T I M E N T I iz Šmartna. Slednja je prejela 
zmagovi t i poka l . 

O b k o n c u naj izraz im zahvalo ŠD Zlato 
Polje vsem nastopajočim igralcem in 

Tudi br o vroče 

vodjem e k i p za udeležbo ter prisrčno 
povabi lo na naslednji turnir. 

Pa še tO: N a povabi lo veteranov N K iz. 
Domžal smo v mesecu maju odigral i 
n o g o m e t n o tekmo z njihovo e k i p o ter 
tako potrdi l i že nekaj let staro tradicijo. 
Za našo e k i p o je to v e d n o velik izziv, še 
posebno pa nočna tekma p o d reflektorj i . 
Po b o r b e n i igri na o b e h straneh smo se z 
zmago naše ek ipe najbolj veselil i mi , o b 

druženju p o tekmi pa tudi gostitelji niso 
misl i l i na rezultat. 

Prevladalo je s k u p n o mnenje, da je 
potrebno druženje gojiti tudi v bodoče 
ne glede na to, da smo občinsko ločeni, 
povabi lu selektorja g. Bojana O s o l i n a pa 
se b o m o radi odzvah. Naj končam z be
sedami: Hvala vam, V E T E R A N I nogomet
nega kluba iz Domžal. 

V. G. 

POKALNO PRVENSTVO 
SLOVENIJE V IN LINE HOKEJU 
V Rekreacijskem centru Urbanija v Luko

vici je v soboto, 19-, in v nedeljo, 20. maja, 
potekalo pokalno prvenstvo Slovenije v IN 
LINE H O K E J U za leto 2001. 

Na prvenstvu je sodelovalo 21 ekip iz 
vse Slovenije. Prvi del, 11 tekem, se je odi
gralo v soboto po sistemu izločanja. 

Ekipe, k i so se uvrstile v drugi del tek
movanja, pa so se v nedeljo pomerile za 
prvo mesto. 

V finalu tekmovanja sta se pomeril i 
ekipi RCU Jesenice, ki je v polfinalni tekmi 
izločila ekipo MISSION ASA Naklo (5:4), in 

ekipa PIRNAHA iz Pirana, ki je v polfinalu 
odpravila ekipo TRIM TI M Žirovnica (4:2). 

Finalna tekma je potekala v naelek-
trenem ozračju, kjer so bili v končnici boljši 
Pirančani, ki so zmagali s končnim rezul
tatom (5:1). 

Občinske barve je tokrat zastopala ekipa 
RCU Prevoje, ki se je v končni razvrstitvi 
uvrstila na odlično 6. mesto. 

Za prvo mesto je ekipa iz Pirana poleg 
pokala dobila tudi prehodni pokal, ka
terega lanskoletni nosilci so bili hokejisti 
MISSION ASA iz Naklega. 

Gostitelj tekmovanja RCU Urbanija je ob 
zaključku tekmovanja zmagovalno ekipo 
nagradil s picami. 

()l 

Lukovico so zastopal i Prevojci 

M ike s sestrico 

ODMEVNA UVRSTITEV MLADEGA 

TENISAČA NA MEDNARODNEM 

TEKMOVANJU 

Na mednarodnem teniškem tekmovanju 
do 12 let - CROATIA C U P 2001 v sklopu FTA 
T O U R 12 & U, ki je bilo 14. maja v Čakovcu, 
se je odlično odrezal Mike Urbanija. 

V igri posameznikov se je z zmago nad 
najboljšim igralcem iz B iH uvrslil med S 
najboljših, v nadaljevanju je moral priznali 
premoč slovaškega nasprotnika. 

v igri dvojic pa sla z Madžarom Tothom 
osvojila prvo mesto. 
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DRŽAVNA 
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BOGDAN 
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REKE 
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VEZNIK 
STANJE 

BREZ HRUPA PRIPOVEDNA 
PESNITEV 

ELVIRA 
KRALJ 

BOGDAN 
OSOI.NIK ORANJE 

AVT. 
OZNAKA 

REKE 

ZAČETEK 
ABECEDE TANTAL LATINSKI 

VEZNIK 

ALFI 
NIPIC 

DAUŠE 
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OBDOBJE 

NATANČEN 
PISMEN 

IZDELEK 0 
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VPRAŠANJI; 
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ARHAR 

RENU 
ZVESTA 
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ŽIVAL 

KRAJ OB 
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MADŽARSKI 
MEJI 

KRIŽANKI) SESTAVILA 
CILKA URANKAR 

Rešitve iz prejšnje križanke: 
Zlato Polje, referendum, apis, ki, pi, Dante, ais, Ivi, grinta, ritmojster, Aden, Asir, natan, ak, Vc.le.sovo, ažur, aki, lirika Hess, Eban, at, RN, avesta, 
naklon, bahrajn, log, Ipla.s, Amat, al, pest, jak, luk, ar, ose, morena, Isarco, mat, Eva, šestina, lestenec, tri, lan, Aka, capa 

JESENSKI TEKI BODO MOJI 

Naša tekačica Darja Kokal j , še vedno 
akt ivno teče. Trenutno je na novem 
d e l o v n e m mestu, zaradi česar je izpust i la 
nekaj tekem. Tako je v letošnjem letu tek
la le januarski cestni tek v D o l s k e m , kjer 
je zasedla tretje mesto. Udeležila se je 
tudi državnega prvenstva v m n o g o b o j u 
za policiste. M n o g o b o j vključuje tek, 
premagovanje ovir in streljanje v treh 
položajih. Drugouvrščeno je premagala 
za skoraj dvajset minut in tako pre
pričljivo osvoji la naslov državne prvaki 
nje. Sedaj se pripravl ja na jesenske 
tekme. Vsekakor si želi zmagati na tek
mah za p r i m o r s k i pokal . To je niz tekem, 
katerih rezultati se seštevajo. »Jesenski 
teki b o d o moji,« pravi in nadaljuje: »Sedaj 

se pripravl jam za Grosupeljski štiriin
dvajset, u r n i tek. To je zame poseben 
izziv. Hitrost tu ni tol iko p o m e m b n a , kot 
vzdržljivost. Šteje se ki lometre , k i si jih 
pretekel. Moj cilj je preteči več kot 
120 k m . U p a m , da se mi b o posrečilo.« 

Sreča bo tu igrala kaj malo v logo . Za
vzeto treniranje in volja, k i je Darji prav 
gotovo ne manjka, b o d o odločilni. Seve
da, pri tem ne sme biti zdravstvenih 
težav. Zdravje pa je sreča in tO b o gotovo 
potrebovala. Njeni nadaljnji načrti SO 
usmerjeni na dolge proge. D o z o r e v a v 
tekačico, k i se bo začela lotevati mara
tonov. Nekje na obzor ju njenih želja, pa 
se kažejo ultramaratonske tekme. Želimo 
ji, da zdravje ne zaustavi realizacije 
njenih želja. 

V. O. 

http://NEKDAN.il
http://Vc.le.sovo
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Kako zmanjšati stroške III. 

K o napoči čas obnove kotlovnice, 
največkrat p o m i s l i m o samo na za
menjavo kotla, vendar moderne 
naprave ne delujejo brezhibno, če 
manjkajo nekatere druge naprave 
ogrevanega sistema, npr. regulacija 
ogrevanja. Najbolje je vgraditi so
d o b n o centralno regulacijsko najira-
vo z d n e v n i m in tedenskim pro
gramom, ki zvesto sledi vsem 
(vremenskim) spremembam. S pri 
lagojenim režimom obratovanja, 
ponoči ali takrat, ko stanovalcev ni 
d o m a (npr. dopust) in s pravi lno na
stavitvijo, lahko pri porabi energije 
veliko pr ihranimo. Če je vgrajena roč
na regulacija, jo lahko z razmeroma 
majhnimi stroški in posegi d o p o l n i 
mo in jo p o s o d o b i m o . Najbolj ne
smotrno je izklajiljanje ogrevalnih 
naprav, na j ir imer ponoči ali med 
daljšo odsotnostjo. Bolj ekonomično 
je neprekinjeno obratovanje naprav 
po pri lagojenem programu. 

Stalno prižiganje in ugašanje 
ogrevalnih naprav lahko skrajša nji
hovo življenjsko d o b o (korozija i n 
kondenzacija), voda v ogrevalnem 
sistemu pa pr i tem tudi ni zaščitena 
pred zamrzovanjem. Z vgradnjo tcr-
mostatskih ventilov omogoč imo bolj 
natančno uravnavanje temperature v 
posameznih prostorih. To je relativno 
poceni in majhen poseg na ogre
valnem sistemu, prinaša pa dokaj 
visoke prihranke (do 7%). Termostat-
ski ventili skrbijo za želeno tempe
raturo v prostorih. Pri tem upoštevajo 
vse notranje in dodatne vire toplote 
(pečica štedilnika, sonce, več ljudi v 
prostoru, itd.), tako da samodejno 
zapirajo radiatorsko gretje, ko je v 
prostoru dosežena želena tempera
tura. 

Hitro se obrestuje tudi vgradnja 
novega (sodobnega!) gor i ln ika . No
vejše izvedbe imajo že vgrajene lo-
PUte, ki se po i z k l o p u gor i ln ika 
samodejno zaprejo in zavrejo ohla
janje kotla. Pri ol jnih gorilnikih je 
smiselna izvedba s predgretjem ku
rilnega olja. Za večje moči obstajajo 
gorilniki z dvostopenjskim delova
njem. Iz ekološkega v idika so pred
vsem zanimivi tako imenovani turbo 
gor i ln ik i . 

ZAHVALA 

Ob boleči izgubi 
naše drage 
mame, babice 
in prababice 

IVANKE KOSMATIN 
Mežnarjeve mame iz Trnove pri 

Zlatem Polju 

Se iskreno zahvaljujemo vsem 
s o r o d n i k o m , prijateljem, sosedom 

in z n a n c e m za izrečena sožalja, 
darovano cvetje, sveče in svete 

maše ter vsem, k i ste jo 
pospremi l i v tako vel ikem številu 

na njeni zadnji pot i . 
Posebna zahvala dr. med. Marij i 

Starbek za dolgo le tno zdravljenje 
ter m e d i c i n s k i m a sestrama Irmi in 

Mart in i za nego na d o m u . 
Zahvala župniku g. Petru 

Kvatern iku za lepo opravl jen 
pogrebni o b r e d , pevcem, 

trobentaču za zaigrano Tišino ter 
g o v o r n i k o m a g. Francu Močniku 

in g. V i n k u Jerasu. 
Hvala g. Vrbančiču z D o b a 
za vse pogrebne storitve. 

Hvala vsem, ki ste n a m v težkih 
trenutkih s toplo besedo lajšali 

boleč ino. 

Vsi njeni 

Vgradnja sodobnih obtočnih črpalk 
z večstopenjsko ali zvezno regulacijo 
vrtljajev tudi ni zanemarljiv varčeval
ni ukrep. Pri večstopenjski črpalki 
ročno spreminjamo število vrtljajev 
i n s tem pretok - količino ogrevalne 
vode. Na ta način zmanjšujemo tudi 
toplotne izgube. Najbolj smiselna je 
vgradnja črpalke z zvezno regulacijo 
vrtljajev ob stalnem v o d n e m tlaku i n 
spreminjajočem se pretoku vode 
(potrebe ogrevanja). Te črpalke so 
energijsko varčne, imajo pa tudi 
možnost avtomatskega števila vrtlja
jev ponoči. Nekaj lahko pr ihranimo 
pr i gor ivu in električni energiji, če 
vgrajeni termostat izklaplja obtočno 
črpalko, ko temperatura ogrevalne 
vode pade p o d določeno (nastav
ljeno) temperaturo. Za vse to pri 
sodobnih kotlih že skrbi samodejno 
reguliranje ogrevanja. Vgradnja štev
ca obratovalnih ur gor i lnika le po
sredno vpliva na zmanjšanje porabe 
energije, saj nam omogoča natančen 
izračun porabe goriva skozi šobo go-

| Solza, žalost, 
bolečina 
te obudila ni. 
OstalaJš tiSina. 
ki močno boli. 

ZAHVALA 
O b zatonu dneva, 28 .5. 2001, 
nas je zapusti la draga m a m a 

FRANČIŠKA URANKAR 
rojena MOČNIK 

iz Krašnje 

V 76. letu starosti se je ustavilo 
tvoje p lemeni to srce, draga mama, 

a s p o m i n na te, ne b o n i k o l i 
zbledel . 

O b boleči izgubi se iskreno 
zahvaljujemo vsem s o r o d n i k o m , 
sosedom, prijateljem, znancem, 

dr. Babičevi, patronažnima 
sestrama Mart ini in Irmi za 

pomoč , izraze sožalja, podar jeno 
cvetje in maše, g o v o r n i k u o b 

slovesu g. p r e d s e d n i k u KS Krašnja 
za iskren in čustven govor, 

pevcem iz Tosame, c e r k v e n i m 
pevcem iz Krašnje, vsem, ki so 

drago m a m o p o s p r e m i l i na njeni 
zadnji pot i . Hvala g o s p o d u 
/ u p n i k u iz Krašnje za l e p o 
opravl jen pogrebni o b r e d . 

V S E M I S K R E N A H V A L A 

Žalujoči; sin Peter, hčerka Nani 
z družinama, vnuki Dušan, Urška, 

Petra, Nataša, brat in sestre 
ter ostalo sorodstvo 

ri lnika. Nadzorujemo lahko tudi, ko
liko časa gor i ln ik obratuje. Dolge 
prekinitve pomeni jo , da sta gor i ln ik 
in kotel predimenzionirana , zato je 
izkoristek slabši in je poraba goriva 
večja. (Čim manj je prekinitev, boljši 
je izkoristek kotla.) 

ESP DOMŽALE 
IVAN KENDA, univ. dipl. inž. 



NEURJE JE GOSPODARILO 
V NAŠI DOLINI 

" V o d a o d n a š a cesto p r e d n a š o hišo!" m e je k l i c a l a 
o b č a n k a s P o d m i l j a . " L u k o v i c a je p o l n a v o d e , zal i la je 
nekaj s p o d n j i h p r o s t o r o v hiš, t u d i gas i l sk i d o m ! " je s l e d i l 
d r u g i k l i c . 

V L u k o v i c i so se gas i l c i i n o g r o ž e n i kra jani b o r i l i z 
v o d o . V o d a je n a v e č m e s t i h n a n e s l a n a p l a v i n e n a ceste. 
M a g i s t r a l n a cesta je b i l a z a p r t a zaradi n a n o s a v L o k a h i n 
nagn jenega e lek t r i čnega d r o g a . V S p o d n j e m Pete l in jku je 
za l i l a k l e t ne pros tore . V P o d m i l j u je r a z k o p a l a d o v o z n o pot . R a d o m l j a je v v s e m t o k u p r e s t o p i l a 
b r e g o v e . T u d i magis t ra lna cesta je b i l a p o p l a v l j e n a n a v e č m e s t i h . 

G a s i l c i so p o m a g a l i p o v s o d . M a r k o Z u p a n č i č i n M i r o Lavrič sta s stroji ods t ran jeva la n a n o s e z 
magis t ra lne ceste. Klekt r ikar j i so p o s k r b e l i za d r o g . Najnujne jše so l judje o k o l i svo j ih d o m o v 
u r e d i l i . P r o m e t s k o z i d o l i n o je z o p e t s tekel . Rane , k i j ih je v o d a p u s t i l a v s e p o v s o d , pa b o še 
p o t r e b n o o d p r a v i t i . N e k a j je b i l o u d o r o v , pa tudi nekaj manjših p l a z o v . Rok za p o m o č pa je b i l o 
m a l o . Le v e d n o p r i s o t n i gas i l c i i n r e d k i p o s a m e z n i k i so o d p r a v l j a l i p o s l e d i c e neur ja . M e d 
s l e d n j i m i t ist ih, k i v e d n o v i d i j o p o l n o napak , s e v e d a n i b i l o . 

V. G. 
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